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2. HELYZETELEMZÉS  
 
2.1. A KÉPZÉS KERETEI, MŰKÖDTETÉS 
  
       A Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium és Technikum zeneművészeti 
szakközépiskolaként 1975 óta működik Szombathelyen, így a térség nagyobb múltú 
művészeti intézményei közé sorolható, mi több, az első nem fővárosi művészeti 
középiskolaként nyitotta meg kapuit.  
A zenei képzéshez eleinte óvónői, majd annak megszűnésével gimnáziumi oktatás is 
társult. A 80-as évek végére egyre növekvő igény mutatkozott a középfokú képző- és 
iparművészeti képzésre Vas megyében. (Akkor még csak a pécsi, a szegedi és a budapesti 
képző- és iparművészeti tagozat működött az országban.) Együttműködési 
megállapodások alapján (MMIK, Savaria Múzeum, Szombathelyi Képtár, Berzsenyi Dániel 
Tanárképző Főiskola) 1991-ben elindult a képző- és iparművészeti tagozat, amely a 
zeneművészeti tagozattal egyetemben az évek során a Dunántúl meghatározó 
művészetoktatási bázisává vált.  
Iskolánk 1975-től 2013-ig Szombathely Megyei Jogú Város Önkormányzata 
fenntartásában működött. 2013. január 1-jétől a Klebelsberg Intézményfenntartó 
Központ (KLIK) révén állami fenntartásba került az intézmény. Egy újabb országos 
átszervezést követően 2017-től a Klebelsberg Központ kötelékébe tartozó Szombathelyi 
Tankerületi Központ lett intézményünk közvetlen fenntartója.  

 
 
2.2. INFRASTRUKTÚRA 
 
       A Művészeti Szakközépiskola főépülete az 1950-es évek elején épült, ifjabb Dávid 
Károly (a korábbi Népstadion és a Ferihelyi reptér régi fogadóépülete tervezője) tervei 
szerint. Az épület a művészeti képzés előtt az egészségügyi szakközépiskolának adott 
helyet.  
 

   
 

(Korabeli fotók az újonnan átadott épületről. Forrás: Nyugat.hu: Szombathely régen és ma 
– A Művészeti Szakközépiskola épülete, megjelent, 2014. 06. 22. ) 

 
1987-ben a zeneművészeti tagozat élettere új tantermekkel egészült ki, és előrelépés volt 
a termek hangszigetelése is.  
2006-ban ismét új szárnnyal bővült az iskola, ebben kapott helyet a képző- és 
iparművészeti tagozat. Az új épületrész kiváló feltételeket biztosít a szerteágazó 
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műhelymunkához. Ekkor történt meg az épület teljes akadálymentesítése is; kötelező 
elemként helyet kapott egy lift is az épületben. A felújításnak köszönhetően orvosi szoba 
is található a földszinten.  
A tantermek, folyosók az évtizedek alatt egyre kopottabbá váltak, az évenkénti festésre 
sokáig nem volt anyagi fedezet. A bútorzat is elhasználódott.   
A tantermekben egy uniós pályázat révén 2011-ben interaktív táblákat szereltek fel, ami 
jelentősen segíti az oktatómunkát, bár mára sokszor szorulnak javításra az amortizálódó 
projektorok és digitális táblák.  
      A KLIK-es felállás első éveiben iskolánknak kezdetben a legtöbb gondot a szakmai 
anyagbeszerzés nehézkessége, illetve a tanításhoz kapcsolódó eszközbeszerzés 
szűkössége okozta. Később a helyzet javult, ma már nincs komolyabb fennakadás a napi 
oktatómunkához nélkülözhetetlen szakmai anyagbeszerzésben. Igaz, bőven lenne mit 
frissíteni az eszközparkunkon.  
A 2016-os év folyamán 3,5 millió forintos önkormányzati támogatásból és kétszázezer 
forintos KLIK-es forrásból sikerült az épületen elvégezni néhány szükséges felújítást, ezek 
az alábbiak voltak: tisztasági festés a vizes blokkokban; az egyik rossz hőszigetelésű 
folyosói üvegfal cseréje; a zenei szárny átjárója üvegfalának kétoldali teljes cseréje; a 
zenei szaktermek, a textil szaktanterem és a Körterem folyosójának laminált 
parkettázása. Időnként kisebb karbantartási munkálatokat is elvégeztek technikai 
dolgozóink, például a fűtőtestek és csaptelepek egy részének a cseréjét, ahogy 
anyagkészletük ezt lehetővé tette.  
A közelmúltban további részleges felújítások történtek az iskolaépületben. Az eredeti 
nyílászárók fakeretesek, már mállanak, rondák, és nagy a hőveszteségük is. Az elmúlt 
években több részletben megkezdődött a nyílászárók cseréje a régi épületszárnyon. Az 
eddig beépített műanyag ablakok lényegesen jobb hő- és hangszigetelők elődjeiknél.  
Az épület villamoshálózata elavult, a hajdanán beépített vezetékrendszer és 
kapcsolószekrények már nehezen bírják a modern idők áramterhelését. A porta rozoga és 
tűzveszélyes kapcsolószekrényét már sikerült újra cserélni, de a teljes villanyhálózat 
felújítása alighanem csak komolyabb pályázati forrásból lesz lehetséges. 
A tornaterem állapota sokáig kielégítő volt, ám kicsi mérete és öntött padlózata miatt nem 
alkalmas sport-, illetve táncrendezvényekre, nagyobb helyet igénylő sportágak 
befogadására. Emiatt csak korlátozottan, illetve alacsonyabb óradíjért tudjuk bérbe adni.  
A tornaterem melletti öltözők, zuhanyzók teljeskörű felújítása megtörtént az elmúlt 
években. Emellett a zenei szárny több vizesblokkja is felújításra került. (Sajnos a 
felhasznált anyagok minősége hagy maga után némi kívánnivalót; a WC-k „papír” ajtajai 
nem alkalmasak iskolai célra, terhelésre, egy-két év leforgása alatt az ajtók 
mindegyikében tönkrement a kilincs és a zár.) 
       Sokáig a bútorbeszerzési stop miatt nem lehetett új iskolabútorokat vásárolni, noha 
több szaktanteremben is rossz állapotban vannak a székek, padok és más bútorok, pl. a 
festőbakok. Aztán néhány éve egy alkalommal lehetőség nyílt néhány osztályteremben a 
bútorcserére. Emellett egyik helyi cég felajánlásából (bútoraik leselejtezéséből) sikerült a 
tanári szoba bútorait modernebbekre cserélni. A társalgóba 5 új tárgyalóasztal érkezett 
szintén ettől a vállalattól. Egyik kollégiumtól kaptunk 80 darab (szintén leselejtezett) 
párnázott háttámlájú széket, melyeket jól tudunk hasznosítani főleg a zenei 
szaktermekben. Az igazgatói iroda bútorzata a ’70-es évektől változatlan, megérett a 
selejtezésre. (Tavaly magától leszakadt az irodai laminált szekrénysor egyik blokkja, 
baleset szerencsére nem történt.) 
Az iskola étkezdéjét 2006-ban újították fel. A főzőkonyha megszűnt, jelenleg tálalókonyha 
áll rendelkezésére, amely korszerű, szabványosan felszerelt. Az ebédet az Elamen cég 
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biztosítja. Az intézményben büfé is működött tavalyig vállalkozásban, az élelmezésügyi 
jogszabályok betartásával. (Sajnos a covid / gazdasági válság óta nincs üzemeltetője a 
büfének. Mindössze egy italautomatánk van a főbejáratnál. 
Az iskola 1 hektáros területének nagy része udvar, amely szépen fásított, hangulatos zöld 
környezetet biztosít a diákok regenerálódására. Az itt található aszfaltozott sportpálya 
még elfogadható állapotban van, lehetőséget nyújt a labdajátékok, iskolai versenyek 
lebonyolítására. Az udvar viharvert vagy elöregedett fáinak épülettetőre, utcára rányúló 
ágait egy-két évente levágatjuk a balesetek elkerülése végett.  
 

   
 

(A fotók forrása: Nyugat.hu – Vágvölgyi Bálint; saját felvétel) 
 
 
2.3. HUMÁNERŐFORRÁS 
 
     A szakgimnáziumban jelenleg 64 fős tantestület látja el az oktató-nevelő munkát. 
Számos tanár részmunkaidőben, illetve óraadóként dolgozik a sokrétű és speciális képzés 
miatt. Néhányan a megyén kívülről járnak dolgozni iskolánkba, mivel a szakirányú képzés 
nem minden esetben megoldható helyi tanerőkkel. A tanári kar szakos ellátottsága 100 
százalékos, minden pedagógus egyetemi szintű diplomával rendelkezik.  
Többen végeztek és végeznek éppen doktori iskolát, jellemzően művészeti vonalon, DLA-
képzést. A tantestület határidőre teljesíti a jogszabályban előírt 7 év / 120 óra 
továbbképzési kötelezettségét, ritka e téren az elmaradás. A minősítések is rendben és 
eredményesen folynak, eddig öten szereztek mesterpedagógus fokozatot. 
Több egykori és mai művésztanár kolléga kapott magas rangú állami kitüntetést az elmúlt 
években alkotóművészi tevékenységéért (Érdemes Művész-díj, Liszt Ferenc-díj, 
Munkácsy-díj). Pedagógusaink időnként megyei és önkormányzati kitüntetésekben, 
valamint országos tehetséggondozási díjakban részesülnek.  
A kollektíva szakmai tudása és elhivatottsága volt az egyik erőssége az intézménynek. 
Sajnos az elmúlt években többek lelkesedése kezd alábbhagyni. A női pedagógusok már 
nem várják már meg az öregségi nyugdíjkorhatárt, hanem ahogy lehetőségük nyílik, 
nyugdíjba vonulnak a 40 évvel akár tanév közben is. És van, aki a pálya elhagyását 
fontolgatja az alacsony fizetés és az adminisztratív terhek miatt. Legnagyobb gondunk 
jelenleg az angol nyelvoktatás terén van, ahol több óraadó alkalmazásával tudjuk csak 
ellátni a feladatot. Nyugállományú pedagógus tanítja a természettudományos komplex 
tárgyat, remélhetőleg, hogy még sokáig, mert ezen a területen is óriási a szakember hiány. 
Problémák adódhatnak a jövőben a matematika tárgy ellátásával is. Könnyen lehet, hogy 
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a 2022/23-as tanév az utolsó iskolánkban, amikor megfelelő végzettségű tanárokkal 
viszonylag zökkenőmentesen el tudjuk látni a feladatainkat. Eddig ugyanis nem volt 
gondunk, mert szívesen „igazoltak át” hozzánk más iskolákból is pedagógusok, viszont ez 
az előny eltűnt azzal, hogy számos iskolával (technikumokkal, egyes egyházi 
intézményekkel) nem tudjuk felvenni a versenyt a bérek tekintetében. (Konkrét eset 
ebből a tanévből: szívesen jött volna hozzánk egy angol-magyar szakos tanár vállalva azt 
is, hogy Szombathely költözik egy távoli városból, de amikor kiszámoltuk, hogy 
ugyanazért a munkáért nettó 100 ezer forinttal kevesebbet tudnánk neki adni, mint 
amennyit most kap egy evangélikus fenntartású szakgimnáziumban, visszalépett.) 
Immáron saját bőrünkön is tapasztaljuk, hogy versenyhátrányban vannak a tankerületi 
fenntartású iskolák, és ez borús jövőt vetít elénk, különösen az egyre fogyatkozó és egyre 
öregedő pedagógus társadalom tükrében.  
 
 
2.4. SZAKKÉPZÉS, OKTATÓ-NEVELŐ MUNKA 
 
       Iskolánk elsődleges feladata, hogy felsőfokú művészeti tanulmányokra készítse fel a 
tanulókat. Másfelől a megszerzett szakma és tudás arra is feljogosítja diákjainkat, 
mindenekelőtt a képző- és iparművészeti tagozaton, valamint a mozgókép- és 
animációtervező szakon szakmát szerzett fiatalokat, hogy a munkaerőpiacra kikerülve 
megtalálják és megállják a helyüket.   
Mind a zenei, mind a képzőművészeti és az animációs oktatás párhuzamos képzésben 
folyik, azaz a hagyományos közismereti tantárgyak mellett a 9. évfolyamtól kezdve 
szakmai tárgyak oktatása is zajlik. Külön erénye e képzési rendszernek, hogy nem 
szakadnak félbe a tanulmányok, vagyis az alapfokú művészetoktatáshoz közvetlenül 
csatlakozik a középfok, ami aztán a felsőfokba vezet. A legideálisabb ez a zenei képzésben, 
ahol szinte kivétel nélkül 5-8 éves zeneiskolai hangszeres és elméleti alapozó folyamatot 
követően lépnek tovább a fiatalok a középfokú oktatásba, azaz jönnek hozzánk, tőlünk 
pedig tovább a művészeti egyetemekre.  
A képzőművészeti tagozaton 9. évfolyamon ún. forgó rendszerben tanítunk, amelyben az 
összes szakmával alapszinten megismerkednek új diákjaink, és ennek ismeretében 
szakosodnak a tanév végén, hogy 10-13. évfolyamon már egy szakképzésre koncentrálják 
tanulmányaikat. Ezt a jól bevált, több évtizede működő képzési struktúrát egyre több 
képzőművészeti iskola veszi át, és vannak arra utaló jelek, hogy rövidesen központi 
kerettantervi, órarendi ajánlásokban is visszaköszön majd a forgó rendszerű képzés. 
      Iskolánk tanulólétszáma az elmúlt évtizedben részben a tudatos strukturális 
átszervezéseknek és vezetői szándéknak köszönhetően átlagosan 200 és 210 fő között 
állandósult, ami a negatív demográfiai mutatók, valamint a szakképzés népszerűségének 
általános visszaesése ellenére is hozzávetőleg 10 százalékos tanulói létszámemelkedést 
jelent 2012 ótah.  
Viszonylag kis létszámú iskola vagyunk, ezért egy-egy osztály létszám ingadozása is 
jelentősebben befolyásolja az összlétszámot. Hogy ne kelljen tehetséges jelentkezőt 
elutasítanunk a létszámkeret okán, néhány éve kérvényeztem a minisztériumtól a tanulói 
keret 210-ről 250-re való emelését. Ezt a lépést a technikumi oktatás bevezetése körüli 
bizonytalanság is indokolta, hiszen nem tudhattuk előre, hogy mely szakokat oktathatjuk 
tovább szakgimnáziumi képzési keretek között, mely szakok kerülnek át a technikumi 
képzések közé, illetve hogy mindez miként változtatja meg a felvehető diákok, indítható 
osztályok, csoportok számát és létszámát, amennyiben alkalmazkodnunk kell a 
köznevelési, ill. a szakképzési törvény előírásaihoz is. Bizonytalanná tette a helyzetet az 
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egyetemi nyelvvizsga követelmény akkori bevezetése is, mivel ez is hatással lehetett 
(volna) a 13. évfolyamra itt maradó diákok létszámára. Végül tisztázódtak a képzési 
viszonyok, és csak a nevünkben lettünk technikum, egyelőre a szakgimnáziumi 
képzéseinket megtarthattuk kisebb módosításokkal. A jelenleg hatályos szakmai 
alapdokumentumunk 252 főben határozza meg a tanulói keretlétszámunkat, ami nagyobb 
mozgásteret biztosít, garantálja, hogy egyik tanévben sem kell tehetséges jelentkezőt 
elutasítanunk létszámkorlát miatt, valamint megteremti annak feltételét is, hogy idővel 
akár újabb technikumi szakokat is bevezessünk, ha a helyzet úgy diktálja. Az előre 
menekülés végső soron növelte a jövőbeni lehetőségeinket.  
 
 
2.4.1. ZENEMŰVÉSZETI TAGOZAT  
 
       A zeneművészeti tagozat 1975-ös indulásakor a hagyományos, azaz klasszikus zenei 
képzésre vállalkozott, amely magában foglalja a klasszikus hangszeres, a magánénekes és 
a zeneelmélet-szolfézs elágazást. Még elődöm idején egészült ki a képzés jazz-zenész és 
népzenész elágazással. Bátor döntés volt a jazz-zenész és a népzenész tanszak 
létrehozása, mivel helyben nem volt biztosított a teljes szakemberellátás, és kérdéses volt 
a jelentkezők száma is. Sajnos az idő bebizonyította, hogy – akármilyen jó színvonalon is 
működött, és bármennyire is üde színfoltja volt iskolánknak a jazz és a népzene – nem volt 
életképes a két szak. A kezdetben is csekély növendéklétszám nem emelkedett a tanévek 
során, és szaktanárokat is távolról kellett Szombathelyre utaztatni. A modulos képzés által 
megkövetelt újabb tantárgyak kötelező bevezetése végleg irreálissá tette a szakok 
fenntartását. A csoportlétszámokra vonatkozó jogszabályi előírásokat, valamint a 
racionális pénzügyi tényezőket figyelembe véve fájó szívvel ugyan, de lemondtunk a jazz 
és a népzene szakok tovább működtetéséről. Döntésünket a fenntartó üdvözölte. A szakok 
a 2017/18-as tanévvel végleg kifutottak.  
Jelenleg az alábbi képzéseket oktatjuk a tagozaton: zongora, orgona, hegedű, brácsa, 
gordonka, nagybőgő, fuvola, oboa, klarinét, szaxofon, fagott, blockflöte, trombita, kürt, 
harsona, tuba, ütőhangszerek, gitár, magánének, szolfézs. Tavaly új képzésként 
meghirdettük a hangkultúra szakot. 
A tagozat növendéklétszáma 70-80 fő. A jelentkezők száma az utóbbi 10-15 évben sajnos 
lecsökkent, vannak olyan évek, amikor a reméltnél kisebb a merítési anyag, miután a 
zeneiskolákban is egyre kevesebb növendék tanul már. Jellemzően 15-20 fő között 
mozog egy-egy évfolyam 9. osztályába beiskolázott zenész növendékeink száma. Ezzel 
összefüggésben és az optimális osztálylétszám kialakítása miatt a zenész és mozgóképes 
diákokat egy osztályba vontuk össze, ők alkotják a (20-25 fős) „B” osztályokat, míg a 
képzősök az „A”-sok.  
A zeneművészeti tagozat növendékei nemcsak az egyéni hangszeres képzés során, hanem 
különböző együttesekben (kamaracsoport, énekkar, zenekar) játszva szereznek 
pályájukon jól hasznosítható zenei tudást. Diákjaink növendékkoncerteken, regionális és 
országos versenyeken adhatnak számot ismereteikről. Az iskola az Oktatási Hivatal 
felkérésére alkalmanként maga is szervezője és lebonyolítója országos zenei 
versenyeknek, elismert zenetanárainkat pedig rendszeresen hívják zsűritagnak.  
A tagozat zenei csoportjai, növendékei számos alkalommal közreműködnek kiállítás-
megnyitókon, más iskolák ünnepségein, városi és megyei kulturális és közéleti 
programokon, valamint jótékonysági rendezvényeken, például a Zonta Klub által a 
Premontrei Gimnáziumban (legutóbb iskolánk Körtermében) évről évre megrendezett 
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adventi jótékonysági hangversenyeknek is főszereplői zenész növendékeink, 
együtteseink. 
 

 
 
  (Jótékonysági koncert a Zonta Klub szervezésében 2013-ban. Fotó: Szombathelyi7) 
 
Immáron másfél évtizedes hagyomány, hogy legjobb növendékeink egy válogatót 
követően együtt muzsikálhatnak a Savaria Szimfonikus Zenekarral a szombathelyi Bartók 
Teremben. Évről évre nagyszerű produkciót nyújtva mutatkoznak be művészpalántáink 
a presztízsfellépéssé avanzsált szimfonikus zenekari gálán.  
 

     
 

(Szimfonikus zenekari gálakoncert 2016-ban. Fotók: Nyugat.hu) 
 
       A zeneművészeti tagozatot kezdettől fogva nyitottság jellemezi. Mindez abból is 
adódik, hogy mind a tanárok, mind a növendékek aktív muzsikusok profi vagy amatőr 
zenei együttesekben, szimfonikus, fúvós- és vonószenekarokban, Big Band 
együttesekben, énekkarokban, különféle populáris zenei formációkban. Diákjaink 
többsége már a középiskolás években gyakorló zenésszé válik, így nem is kérdés 
számukra a zeneművészeti pályán való továbbtanulás. A zenei tagozat tehetséges tanulóit 
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az érettségit követő 1-2 éven belül szinte kivétel nélkül felveszik a zeneművészeti 
egyetemekre, főiskolákra. Csak kevesek döntenek más hivatás mellett.  
A hazai művészeti egyetemek (Zeneakadémia, Pécs, Győr stb. mellett) egyre többen 
választanak továbbtanulás céljából külföldi konzervatóriumokat is, főleg német 
nyelvterületen; Grác, Bécs, Linz, Salzburg, Bázel, Lipcse, Prága művészeti egyetemein 
pallérozzák hangszeres tudásukat végzett diákjaink. Mindez tovább öregbíti a 
szombathelyi zeneművészeti képzés hírnevét, és nemzetközi vonatkozásában is 
megerősíti a képzés létjogosultságát a régióban.  
        A zenei tagozat hangszerparkja jelenti a szakmai képzés egyik alapját. Egy országos 
kiterjesztésű, igazságügyi hangszerész szakértők által elvégzett felmérés igazolta 2015-
ben, amit már amúgy is tudtunk, hogy hangszereink zöme generáljavításra vagy cserére 
szorul, erre azonban sokáig egyáltalán nem volt forrásunk. Számos esetben más 
intézménytől kölcsönzött hangszereket kényszerültünk a növendékek kezébe adni, ami 
csak átmeneti megoldás lehetett. Nagy segítség volt, hogy 2016 decemberében a 
KLIK/Tankerület közel 7 millió forintot biztosított hangszervásárlásra, így 
beszerezhettük a legszükségesebb eszközök egy részét. Azóta, részben az országos 
Kodály-program keretében, valamint a Művészeti Akadémiától nyert támogatási 
összegből sikerült újabb hangszereket vásárolni, így jelentősen javult az elmúlt években 
a helyzet. Azonban főleg a nagyértékű (több millió forint feletti) hangszerek 
vonatkozásában – úgymint timpani, marimba, csembaló, egyes zongorák – továbbra sincs 
lehetőségünk az erősen amortizálódott hangszerek cseréjére.  
 
 
2.4.2. KÉPZŐ- ÉS IPARMŰVÉSZETI TAGOZAT 
  
       A képző- és iparművészeti tagozat 1991-es beindítása megítélésem szerint az utóbbi 
évtizedek egyik legjobb stratégiai döntése volt. Igaz, hogy ezzel párhuzamosan kifutottak 
a gimnáziumi osztályok, ugyanakkor két erős pillérre került a művészetoktatás az 
iskolában. Amíg a gimnáziumi képzés nem volt specifikum, hiszen a városban és a 
megyében számos gimnázium működik, addig a képző- és iparművészeti tagozat 
újdonságnak számított, és – különösen a 90-es években – kifejezetten hiánypótló volt az 
országban. Ma már valamelyest más a helyzet, főleg a Duna másik oldalán szép számmal 
alakultak különböző fenntartású és színvonalú képzőhelyek. Miután a képzőművészeti 
középiskolák száma jelentősen megemelkedett, erősödött a konkurencia is. A 
versenykényszer bizonyára pozitív hatást gyakorol a mi tagozatunkra is, melyet a magas 
színvonal és stabilitás jellemzett fennállása eddigi három évtizedében.  
      A képző- és iparművészeti tagozatot váratlan veszteségként érte a kiválóan működő 
bútorműves képzés jogszabályi megszüntetése. Bár a szakot pótolni nem lehetett, 
szükségét láttam egy másik szak beindításával egyensúlyba hozni a tagozaton a 
megszokott (5 szakos + animáció) képzési struktúrát. Hosszas előkészítést követően a 
tagozat és a nevelőtestület egyöntetű támogatásával végül a 2015/16-os tanévtől 
elindítottuk a festőképzést, ami kiváló döntésnek bizonyult. Már az első végzős évfolyam 
diákjait is felvették az ország legnívósabb művészeti egyetemeire. Az új szak lendülete 
töretlen, tavaly már iskolánk rendezhette az Országos Festészetversenyt, ahol egyik 
diákunk 3. lett. További, kezdettől fogva oktatott szakmák a tagozaton: művészeti 
grafikus, szobrász, fémműves (ötvös) és kézműves (textilműves) szak. (A mozgókép- és 
animációtervező szakképzésről külön fejezetben írok, mivel időnként más ágazathoz 
csatolják, így hol többé, hol kevésbé független a képzőművészettől.) 
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      Ami a zenészeknek a koncert, az a képzősöknek a kiállítás. Nemcsak az iskolában, 
hanem a város különböző kulturális intézményeiben (Szombathelyi Képtár, MMIK, 
Savaria Múzeum, Berzsenyi Dániel Főiskola, ma ELTE etc.) rendez a tagozat kiállításokat.  

 

   
 

   
 

(Reprezentatív tagozati kiállítás a Szombathelyi Képtárban 2022-ben, fotók: Vaskarika.hu) 
 

A megyehatáron kívülre is eljutottak már ifjú művészeink alkotásaikkal (például 
budapesti Iparművészeti Múzeum, Pesti Vigadó, zalaegerszegi Ady Endre Gimnázium, 
Pannonhalmi Bencés Gimnázium, Alapvető Jogok Biztosának Hivatala – Budapest, 
sepsiszentgyörgyi Plugor Sándor Művészeti Líceum). Számos szombathelyi intézmény 
logóját is elkészítették diákjaink, akik emléktáblákkal, éremtervezéssel, 
díszítőszobrászati munkákkal, arculattervekkel járultak hozzá Szombathely és a megye 
kulturális értékteremtéséhez vagy éppen értékőrzéséhez.  
      Az eszközparkról: A képző- és iparművészeti tagozat eszközfelszereltsége megfelelő. 
Ugyanakkor 2013-tól egy ideig nem kaptunk elég pénzt a szakképzési anyagok 
beszerzésére, eszközeink karbantartására. 2015-re a tagozat felélte minden nyersanyag-
tartalékát, időnként már nemcsak veszélyeztette, hanem konkrétan akadályozta is a 
szakképzést az eszközhiány. A szakképzési eszközök, anyagok beszerzése hol forráshiány 
miatt, hol a bürokratikus beszerzési eljárásrend miatt hiúsult meg. 2016-ra végül sikerült 
egyenesbe jutni, pótolni a hiányokat a képző- és iparművészeti tagozaton is. Azóta nincs 
jelentősebb fennakadás a szakmai eszközök, nyersanyagok beszerzésében, valamint a 
modellek fizetésében.  
A legnagyobb hiányosságok a grafikus képzésben mutatkoznak, a számítógépes 
infrastruktúra elavult, az elmúlt időszakban csak részben tudtunk újabb gépekhez 
hozzájutni. Sajnos az iskolai informatikai beszerzésekre vonatkozó sok éve tartó tilalom 
igen kedvezőtlenül hatott a számítástechnikára épülő képzéseinkre, a grafikára, 
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animációra. Egyre nagyobb lépéshátrányban vagyunk e téren a hasonló képzéseket kínáló 
technikumokkal szemben, ami hosszabb távon versenyhátrányt jelenthet. Egyelőre a 
beiskolázáson ez nem érződik; úgy tűnik, hogy a szakmai színvonal fontosabb tényező a 
jelentkezők számára, mint a felszereltség és a technikumi ösztöndíj. A képzőművészeti 
tagozatra jelentkező diákok zöme grafika szakra szeretne járni. A tagozatra három-
négyszeres a túljelentkezés. (Az utóbbi évek imponáló felvételi mutatóihoz bizonyára az 
is hozzájárul, hogy pár éve felkészítő tanfolyamot tartunk az iskolában a képzéseink iránt 
érdeklődő felső tagozatos általános iskolás diákoknak külső szakemberek bevonásával 
piaci alapon.) Örömteli az is, hogy az óriási érdeklődés mellett csöppet sem romlott a 
jelentkezők színvonala, sőt, azt tapasztaljuk, hogy egyre több a felkészült felvételiző. 2023 
tavaszán például a közel száz felvételizőből 42 diákot találtunk alkalmasnak a tagozatra, 
belőlük áll majd össze szeptemberre a várhatóan 30 fős „A” osztály, vagyis az osztályok / 
szakok feltöltése okán nem kényszerülünk szakmai kompromisszumokra. 
 
 
2.4.3. MOZGÓKÉP- ÉS ANIMÁCIÓTERVEZŐ SZAK 
 
       Az animáció szak néhány évre a képző- és iparművészettől elkülönített saját ágazati 
besorolásba került. A hang-, film- és színháztechnika ágazatban mozgókép- és 
animációkészítő nevet viselte akkor a többszöri névváltoztatást megért képzés. Ezért, és 
a képzés eltérő jellege miatt is foglalkozom a szakkal a képző- és iparművészeti tagozattól 
némileg elkülönítve, külön fejezetben - noha most újra egy azon ágazatba került a 
képzőművészettel. A neve is megváltozott a képzésnek, most éppen mozgókép- és 
animációtervező szak. Tartalmában, szakmai értelemben viszont lényegében változatlan 
tartalmú az animáció szakképzésünk, amely számos eredménnyel gazdagítja iskolánkat.  
       A miénkkel azonos típusú és színvonalú mozgóképes képzés alig néhány iskolában 
működik Magyarországon. A legjobb ilyen intézmények többségével (Budapesti Kisképző, 
Debrecen, Kaposvár) szorosabb szakmai együttműködésben vagyunk. Például 
Debrecennel néhány éve barátságos „videóteniszt” játszottak tanítványaink (ennek a 
keretében egymás videóira reagáltak). Mozgóképes tanulóink több alkalommal részt 
vettek országhatárokon is átnyúló projektekben.  
       Sajnos a mozgókép- és animációtervező szak (a grafikushoz hasonlóan) évek óta 
súlyos eszközpark-elavultságtól szenved. Amortizálódtak az utómunka számítógépek, a 
felvéltelkészítéshez használt pár kamera és fényképezőgép is. Sajnos az informatikai 
beszerzési tilalom miatt ezeket még részben sem lehetett korábban pótolni. Néhány éve 
kaptunk ígéretet egy 3-4 millió forintos eszközbeszerzésre, de ebből sajnos nem lett 
semmi. Mindössze egy-két új fényképezőgépet sikerült beszerezni a képzéshez. Örömmel 
vettük, hogy központi forrásból váratlanul érkezett két éve egy komoly minőségű digitális 
tábla, amit az animációs szaktanteremben helyeztünk el. Ha tehetik, a diákok saját 
eszközöket hoznak be, azon dolgoznak, de nyilvánvalóan nem ez lenne az optimális 
megoldás. Az tűnik a legfőbb problémának akár az animáció, akár a grafika szak 
eszközfejlesztése szempontjából, hogy a képzéseken használt informatikai eszközöket 
egy kalap alá veszik a tanórákon kiegészítő eszközként használt projektorokkal. Azt 
tapasztalom, hogy az informatikai beszerzési korlátozást ugyanúgy vonatkoztatják a 
szakképzési eszközökre, mint az oktatás más területein alkalmazott tanulást segítő 
kiegészítő informatikai eszközökre, noha az animáció és grafika szakképzésnek 
nélkülözhetetlen alapeszközeiről beszélünk, melyek ráadásul időnként amortizálódnak. 
Pedig, ha nincs megfelelő szoftverekkel ellátott számítógépe, kamerája egy animáció 
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szakos diáknak, akkor úgy kell végeznie a munkáját, mint ha a hegedűs növendék négy 
helyett két húron, vagy vonó nélkül játszva tanulná a szakmát. 
 

    
 
(Mozgóképkészítés az iskola Greenbox rendszerű stúdiójában, forrás: Muveszetiszhely.hu.) 
 
 
2.5. TANULMÁNYI, EREDMÉNYESSÉGI MUTATÓK 
 
      Sokszor a tanulmányi mutatók alapján ítélik meg egy iskola színvonalát. 
Meggyőződésem, hogy az eredményességi statisztikák önmagukban torz képet adnak egy 
intézményben folyó szakmai munkáról. Könnyű dicsfényben lubickolnia a felvételin 
színötösökből összeválogatott diákjaival egy elit gimnáziumnak egy zömében hátrányos 
helyzetű gyerekeket tanító iskolával szemben. A mi intézményünk se nem elit, se nem 
hátrányos helyzetű a gyerekek tudásszintjét, családi és szociális hátterét figyelembe véve, 
mondhatjuk, hogy jó átlagos beiskolázású. Következésképpen az alábbiakban ismertetett 
kiemelkedő eredményességi mutatóinkban bizonyára nagy szerepet játszik az ún. 
hozzáadott érték is, vagyis pedagógus kollégáim színvonalas munkája.    
 
 
2.5.1. SZAKMAI VERSENYEREDMÉNYEK 
                        
      Mindhárom tagozat ill. szak növendékei sikeresen szerepelnek az országos szakmai 
versenyeken, évről évre dobogós helyezésekkel és különdíjakkal gazdagítva az iskola 
„dicsőségfalát”. Ezek felsorolásától most eltekintek, de honlapunkon évekre 
visszamenőleg megtekinthető az eredménylista.   
Két tanulmány is megjelent a közelmúltban, amely a magyarországi művészeti 
szakközépiskolák tanulmányi- és versenyeredményeit összegzi. Az egyik Veres Gábor 
szobrászművész, szaktanácsadó (iskolánk azóta nyugállományba vonult Munkácsy 
Mihály-díjas tanára) munkája, a másik Rajnai Richárd, a Pécsi Művészeti 
Gimnázium korábbi igazgatójának tanulmánya. Utóbbi a Nemzetgazdasági Minisztérium 
és a Művészeti Szakközépiskolák Szövetsége egy közös fejlesztési projektjének 
megbízásából készült el. Mindkettő hiánypótló dokumentum, mivel a művészeti 
középiskolák eredményességéről összehasonlító adatok ilyen alapossággal sem 
korábban, sem azóta nem készültek. (Korábbról azért sem készülhettek felmérések, mert 
az Oktatási Hivatal sajnos csak 2006-tól archiválja az országos művészeti 
versenyeredményeket).  



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

13 

 

Alapvetően az Oktatási Hivatal 2006 és 2014 közötti években dokumentált adatai alapján 
készültek a dolgozatok, melyekben alaposságuk ellenére is vannak feltáratlan területek: 
így nem ismerjük egyelőre a felsőfokú felvételi eredményességi mutatókat, vagy nem 
mérték eddig a fentebb említett hozzáadott értéket (azt, hogy milyen egy adott 
intézményben a diákok bemeneti és kimeneti tudása, teljesítménye.) Azt se mérték még 
fel – ha egyáltalán ez lehetséges –, hogy egy adott iskolának milyen a légköre, mennyire 
szeretetteljes, empatikus a közeg, amelyben a művészpalánták cseperednek – 
meggyőződésem, hogy utóbbi iskolánknak az egyik legnagyobb erőssége. 
Íme néhány beszédes versenyadat:  
 
Az Országos Mintázásversenyek eredményessége alapján: 11 iskola összevetésében az  
1. helyezés a Szombathelyi Művészeti Szakgimnáziumé a vizsgált időszakban.  
 

Országos Mintázásverseny (2006-2014) - forrás: OH 

Intézmény neve 1. 2. 3. összesen 

Jaschik Álmos Művészeti Szakközépiskola 1 1 1 3 

Képző - és Iparművészeti Szakközépiskola  1 4 3 8 

Miskolci Fazola Henrik Szakképző Iskola     1 1 

Miskolci Gábor Áron Művészeti Szakközépiskola 1   1 2 

Modell Divatiskola 1     1 

Művészeti Szakközépiskola Szombathely   5 2 2 9 

Nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola   2   2 

Pécsi Művészeti Gimnázium és Szakközépiskola     2 2 

Szeberényi Gusztáv Adolf Evangélikus Gimnázium, Művészeti 
Szakközépiskola 

1     1 

Szegedi Tömörkény István Gimnázium és Művészeti 
Szakközépiskola 

1     1 

Ybl Miklós Építőipari Szakképző Iskola 2 2 3 7 

 
(A táblázat forrása: Rajnai Richárd: Minőségfejlesztési kritériumok és lehetőségek a 

középfokú művészetoktatásban, Pécsi Művészeti Gimnázium és Szakközépiskola, 2014.) 
 
Az Országos Rajzversenyek eredményessége alapján: 24 képzőhely összevetésében a 4. 
helyezés iskolánké. (Megjegyzés: a képző-és iparművészet területén mindössze kétféle 
országos verseny volt eddig, melyek 2016-ban egészültek ki festészetversennyel – éppen 
jókor, amikor iskolánkban elindult a festészetképzés.) 
Az országos klasszikus zenei versenyek eredményessége alapján: a 17 legeredményesebb 
középfokú művészeti intézmény közül az 5. helyen áll iskolánk. 
(Forrás: Rajnai Richárd. i.m.) 
Az országos művészeti versenyek 1-3. helyezései alapján: 48 művészeti szakközépiskola 
összevetésében az előkelő 5. (!) helyen áll a Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium. 
(Megjegyzés: Az alább közölt táblázat nem differenciálja az iskolákat növendéklétszámuk 
szerint. Mivel a Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium a közepes nagyságú iskolák közé 
tartozik – a vizsgált időszakban 200-nál kevesebb diák tanult az intézményben –, 
felértékelődik az 5. legtöbb országos dobogós helyezés. Az előttünk álló iskolák 
mindegyike jóval magasabb tanulólétszámú.) 



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

14 

 

 

Országos művészeti versenyek 1-3. helyezései (2006-2014) - forrás: OH 
 

1. Bartók Béla Zeneművészeti Szakközépiskola  230 

2. Nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola 83 

3. Pécsi Művészeti Gimnázium és Szakközépiskola 70 

4. 
Szent István Király Zeneművészeti Szakközépiskola és Alapfokú Művészeti Iskola 60 

Weiner Leó Zenei Alapfokú Művészeti Iskola és Zeneművészeti Szakközépiskola 60 

5. Szombathelyi Művészeti Szakközépiskola             55 

6. 
Kecskeméti Kodály Zoltán Gimnázium, Szakközépiskola és Alapfokú Művészeti 
Iskola 

48 

7. 
Selye János Humán és Zeneművészeti Szakközépiskola Pikéthy Tibor 
Tagintézmény 

42 

8. Kodály Zoltán Zeneművészeti Szakközépiskola és Zeneiskola,  Debrecen 41 

9. 
Győri Tánc- és Képzőművészeti Általános Iskola, Szakközépiskola és Kollégium 37 

Székesfehérvári Hermann László Zeneművészeti Szakközépiskola és Alapfok 37 

10. 
Bocskai István Református Oktatási Központ - (Egressy Béni ) 30 

Szegedi Tudományegyetem Vántus István Gyakorló Zeneművészeti 
Szakközépiskola 

30 

11. Veszprémi Zeneművészeti Szakközépiskola és Alapfokú Művészeti Iskola 28 

12. Richter János Zeneművészeti Szakközépiskola, Győr 27 

13. Fóti Népművészeti Szakközép-, Szakiskola és Gimnázium 26 

14. 
Békéscsabai Bartók Béla Művészeti Szakközépiskola és Alapfokú Művészeti 
Iskola 

22 

15. Miskolci Bartók Béla Zeneművészeti Szakközépiskola 20 

16. Képző - és Iparművészeti Szakközépiskola és Kollégium, Budapest 14 

17. Jaschik Álmos Művészeti Szakközépiskola, Budapest 10 

18. 

ETÜD Alapfokú Művészeti Iskola és Zeneművészeti Szakközépiskola 7 

Miskolci Gábor Áron Művészeti Szakközépiskola 7 

Ybl Miklós Építőipari Szakképző Iskola 7 

19. Rajkó-Talentum Táncművészeti és Zeneművészeti Szakképző Iskola 5 

20. Szegedi Tömörkény István Gimnázium és Művészeti Szakközépiskola 4 

21. 

Budapest Táncművészeti Szakközépiskola 3 

Budapest XV. Kerületi Dózsa György Gimnázium és Táncművészeti 
Szakközépiskola 

3 

Kecskeméti Műszaki Szakképző Iskola, Speciális Szakiskola és Kollégium 3 

22. 

Budai Rajziskola - Alapfokú Művészeti Iskola és Szakképző Iskola 2 

Continuo Alapfokú Művészetoktatási Iskola és Zeneművészeti Szakközépiskola 2 

Dr. Lauschmann Gyula Zeneművészeti Szakközépiskola, Székesfehérvár 2 

Eszterházy Károly Főiskola Gyakorló Általános, Közép-, Alapfokú Művészeti 
Iskola  

2 
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Eventus Üzleti, Művészeti Középiskola, Szakiskola, Alapfokú Művészeti Iskola  2 

Medgyessy Ferenc Gimnázium és Művészeti Szakközépiskola 2 

Miskolci Fazola Henrik Szakképző Iskola 2 

Szeberényi Gusztáv Adolf Evangélikus Gimnázium, Művészeti Szakközépiskola 2 

23. "Perspektíva" Egységes Művészeti Általános- Szak- és Szakközépiskola, Miskolc 1 

 

Balázs Győző Református Egységes Művészeti Általános- és Középiskola 1 

Békéscsabai Szent-Györgyi Albert Gimnázium, Szakközépiskola és Kollégium 1 

Budapesti Kézművesipari Szakképző Iskola 1 

Csányi János Szakközépiskola és Szakiskola 1 

Handler Nándor Szakképző Iskola 1 

III. Béla Gimnázium, Művészeti Szakközépiskola és Alapfokú Művészeti Iskola 1 

Katedra Gimnázium, Informatikai és Művészeti Szakközépiskola és Kollégium 1 

Kós Károly Művészeti Szakközépiskola és Kollégium 1 

Miskolci Szemere Bertalan Szakközépiskola, Szakiskola és Kollégium 1 

Modell Divatiskola, Iparművészeti, Ruha- és Bőripari Szakközépiskola és 
Szakiskola 

1 

Tóparti Gimnázium és Művészeti Szakközépiskola 1 

 

(A táblázat forrása: Rajnai Richárd: i.m.) 
 
        A fenti adatokat megerősíti a középiskolákat rangsoroló 2015-ös kiadvány is, amelyre 
hivatkozva ezt írta a megyei napilap: 
„Immár harmadik éve, hogy megjelent a középiskolákat rangsoroló kiadvány. Az első hely 
nagy meglepetést nem okozott, mivel csakúgy, mint mindig, a Budapesti Fazekas Mihály 
Általános Iskola és Gimnázium végzett az első helyen. Vas megyéből a százas listára 
ezúttal két szombathelyi iskola jutott fel. (…) A lista rangsorolja az iskolatípusokat és az 
országos iskolai versenyeket is, ezek alapján viszont még jó pár vasi középiskola ért el 
komoly helyezéseket. A művészeti versenyeken elért eredmények alapján az előkelő 
ötödik helyet szerezte meg a Szombathelyi Művészeti Szakközépiskola. A diákolimpiai 
rangsorban a negyedik helyet a Nagy Lajos csípte meg, hat hellyel megelőzve ezzel a nagy 
riválist, a Bolyai ugyanis ebben a rangsorban a tizedik lett. A gyakorlóiskolák országos 
rangsorában azonban a Bolyai már az előkelő ötödik helyen végzett.” 
(Forrás: Két vasi gimnázium is legjobb magyar középiskolák között. Vas Népe 2015. 
október 29., szerző: Budai Dávid)  
 
       Ide kívánkozik, hogy iskolánk mozgókép- és animációtervező szakos diákjai 
rendszeresen hoznak el díjakat rangos országos és regionális filmes versenyekről, ezekre 
azonban nem térnek ki az eddigi összehasonlító tanulmányok.  Honlapunkon 
megtalálhatók a zömében az Országos Diákfilmszemlékről elnyert díjak.  
Két animációs díjat mégiscsak kiemelnék a közelmúltból; 2022-ben a Belügyminisztérium 
által középiskolásoknak kiírt meghívásos pályázaton, melynek témája az Elf Bar nevű 
káros dohánytermék elleni videós kampány volt, egyik diákunk 1. helyezett lett. A díjakat 
ünnepélyes keretek között vettük át államtitkár úrtól a Köznevelési Államtitkárságon. 
 
 



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

16 

 

 

 
 

                                                    (Fotó: Muveszetiszhely.hu; Vaol.hu) 
 

Idén márciusban pedig a Magyar Államkincstár Dísztermében vehetett át 2. díjat az 
Országos Mesterecset rajzpályázaton egyik animációs diákunk.

          Ennél még frissebb statisztikákat közölt 2019-ben a manapság mérvadónak számító 
Legjobbiskola.hu portál. Eszerint 2018-ban az ország 588 szakgimnáziuma közül a 
Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium a 12. legeredményesebb iskola volt.  
Szintén a Legjobbiskola.hu tette közzé, hogy a Szombathelyen működő 11 szakgimnázium 
közül a művészeti volt a 2. legeredményesebb intézmény ugyanabban az évben.  
(A tanulmányi-eredményességi listákat egy erre szakosodott intézet, a T-Tudok 
Tudásmenedzsment és Oktatáskutató Központ Zrt. készítette).    
A portálon egyébként minden évben a tartósan jól teljesítő iskolák közé sorolnak minket, 
ami megítélésem szerin egy-egy kiugróan eredményes tanévnél is fontosabb teljesítmény.  
(Források: Legjobbiskola.hu; Nők Lapja Iskolaválasztó melléklet, 2019. január 23.) 
 
       Végezetül álljon itt egy saját összesítés iskolánk elmúlt 10-11 évének kiemelkedő 
országos és nemzetközi szakmai versenyeredményeiről (2023. március 22-ig bezárólag). 
 
Zeneművészeti tagozat: 

- országos versenyek: 29 I. díj, 15 II. díj, 23 III. díj és 8 különdíj 
- nemzetközi versenyek: 2 I. díj, 2 II. díj, 5 III. díj 

 
Képző- és iparművészeti tagozat: 

- országos versenyek: 5 I. díj, 5 II. díj, 2 III. díj és 4 különdíj 
 

Mozgókép- és animációkészítő szak: 
- országos filmszemléken: 27 fődíj, alkotói díj vagy különdíj (a versenytípusok 

függvényében) 
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Összegezve: 2012 és 2023 között eddig 118 dobogós helyezést és különdíjat értek el 
diákjaink országos művészeti szakmai versenyeken, emellett 9 díjat hoztak el rangos 
nemzetközi művészeti versenyekről! 
 
Végül fontosnak tartom leírni azt is, hogy az országos szakmai versenyeket teljes körűen 
finanszírozza a tankerület. Emellett az elmúlt években jelentősebb támogatást kaptunk a 
fenntartótól diákjaink nemzetközi versenyeken való részvételéhez is, így vehettek részt 
például csellistáink 2021-ben egy világszínvonalú várpalotai és egy prágai versenyen – 
utóbbiról tudásuk legjavát nyújtva a döntőbe jutva 4-5. helyezésekkel térhettek haza, 
ahogy 2022-ben is; a tavalyi csehországi versenyt nagylelkű vállalkozók finanszírozták.  
 
 

 
 
                                          (Csellistáink Prágában 2021 novemberében) 
 
 
 
2.5.2. ÉRETTSÉGI EREDMÉNYEK 
 
        Érettségi vizsgatárgyak átlageredményei: 25 érettségit adó művészeti 
szakközépiskolából a Szombathelyi Művészeti Szakgimnáziumé a 3. legjobb eredmény a 
vizsgált időszakban: 
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(A diagram forrása: Rajnai Richárd: i.m.) 
 
 

 
2.5.3. KOMPETENCIAMÉRÉSEK EREDMÉNYE 
  
       Országos kompetenciamérés szövegértésből: A 40 / 7. hely, jóval az országos 
művészeti szakközépiskolai átlag felett van. A Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium 
eredménye (1718 pont / narancssárga vonal) alulról súrolja a hazai gimnáziumi átlagot 
(1722 pont / zöld vonal). 

0 10 20 30 40 50 60 70 80 90 100

Premier Művészeti Szakközépiskola és Szakiskola

Székesfehérvári Hermann László Zeneművészeti Szakközépiskola

Gorsium Művészeti Szakközépiskola és Szakiskola

Debreceni Kodály Zoltán Zeneművészeti Szakközépiskola

Kós Károly Művészeti Szakközépiskola és Kollégium

Weiner Leó Zeneművészeti Szakközépiskola

Kaposvári Zichy Mihály Iparművészeti Szakközépiskola

Eventus Üzleti, Művészeti Középiskola

Jelky András Iparművészeti Szakközépiskola

Fóti Népművészeti Szakközépiskola és Gimnázium

Hang-Szín-Tér Művészeti Szakközépiskola

Jaschik Álmos Művészeti Szakközépiskola

Képző- és Iparművészeti Szakközépiskola

Nemes Nagy Ágnes Művészeti Szakközépiskola

Békéscsabai Bartók Béla Művészeti Szakközépiskola

Győri Tánc- és Képzőművészeti Szakközépiskola

Nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola

Vántus István Gyakorló Zeneművészeti Szakközépiskola

Pécsi Művészeti Gimnázium és Szakközépiskola

Richter János Zeneművészeti Szakközépiskola

Miskolci Bartók Béla Zeneművészeti Szakközépiskola

Szent István Király Zeneművészeti Szakközépiskola

Szombathelyi Művészeti Szakközépiskola

Bartók Béla Zeneművészeti Szakközépiskola

Kecskeméti Kodály Zoltán Szakközépiskola

Érettségi vizsgatárgyak átlageredményei 2003-2011.  forrás: 
Oktatási Hivatal
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(A táblázat forrása: Rajnai Richárd: i.m.) 
 

Országos kompetenciamérés matematikából: 40 művészeti szakgimnáziumból a 9. helyen 
állt iskolánk a mért időszakban, ami az ország összes szakgimnáziumát figyelembe véve 
szintén átlag feletti teljesítmény.  

1455

1508

1522

1528

1538

1566

1571

1578

1594

1602

1603

1615

1616

1621

1622

1622

1623

1625

1630

1631

1634

1637

1638

1643

1645

1645

1662

1675

1679

1687

1690

1696

1706

1712

1713

1718

1719

1722

1724

1726

1733,6

1747

1400 1450 1500 1550 1600 1650 1700 1750 1800

Premier Művészeti Szakközépiskola és Szakiskola

Miskolci Szemere Bertalan Szakközépiskola

Patkós Irma Alapítványi Művészeti
Szakközépiskola

Abigél Művészeti Szakközépiskola

Garabonciás Kommunikációs és Üzleti Szakközépiskola

Gorsium Művészeti Szakközépiskola és Szakiskola

Jelky András Iparművészeti Szakközépiskola

Miskolci Bartók Béla Zeneművészeti Szakközépiskola

Budapest Táncművészeti Stúdió Szakközépiskola

Nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola (Szabolcs utca)

Országos átlag a 10. évfolyam, szakközépiskola

Országos átlag a 10. évfolyam

Fóti Népművészeti Szakközépiskola és Gimnázium

Eventus Üzleti, Művészeti Középiskola

Handler Nándor Szakképző Iskola

Katedra Gimnázium, Informatikai és Művészeti Szakközépiskola

Nyíregyházi Művészeti Szakközépiskola

Jaschik Álmos Művészeti Szakközépiskola

Kovács Margit Iparművészeti Szakközépiskola

Szeberényi Gusztáv Adolf Evangélikus Művészeti Szakközépiskola

Debreceni Kodály Zoltán Zeneművészeti Szakközépiskola

Nemes Nagy Ágnes Művészeti Szakközépiskola

Selye János Humán és Zenemuvészeti Szakközépiskola

Kaposvári Zichy Mihály Iparművészeti Szakközépiskola

Székesfehérvári Hermann László Zeneművészeti Szakközépiskola

Hang-Szín-Tér Művészeti Szakközépiskola

Kós Károly Művészeti Szakközépiskola és Kollégium

Képző- és Iparművészeti Szakközépiskola

Békéscsabai Bartók Béla Művészeti Szakközépiskola

III. Béla Gimnázium, Művészeti Szakközépiskola

Weiner Leó Zeneművészeti Szakközépiskola

Pécsi Művészeti Gimnázium és Szakközépiskola

 Vántus István Gyakorló Zeneművészeti Szakközépiskola

Kecskeméti Kodály Zoltán Szakközépiskola

Szent István Király Zeneművészeti Szakközépiskola

Szombathelyi Művészeti Szakközépiskola

Dohnányi Ernő Zeneművészeti Szakközépiskola

Országos átlag a 10. évfolyam, gimnázium

Győri Tánc- és Képzőművészeti Szakközépiskola

Bartók Béla Zeneművészeti Szakközépiskola

Szegedi Tömörkény István Gimnázium és Művészeti Szakközépiskola

Richter János Zeneművészeti Szakközépiskola
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Az országos mérések 10. évfolyamos átlageredményei szövegértésből 
(2009-2013), forrás: www.kir.hu
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Természetesen kollégáimmal egyetemben büszke vagyok iskolánk imponáló 
eredményességi mutatóira, mert ez egy fontos visszaigazolás számunkra a befektetett 
oktató-nevelő munka minőségéről. 
 
 
2.5.4. LEMORZSOLÓDÁSI ELÉGEDETTSÉGI MUTATÓK 
 
      Az iskola lemorzsolódási mutatója minden tanévben nulla, ahogy a lemorzsolódással 
veszélyeztetett tanulók száma is. Erről évente tájékoztatja intézményünket az Oktatási 
Hivatal. Persze, szinte minden tanévben akad olyan diák, aki átmegy más intézménybe, 
például azért, mert elköltözik a család, de legalább annyian érkeznek is hozzánk. Többen 
a 9. évfolyamot járják nálunk újra, miután azzal szembesülnek, hogy nem nekik való egy 
más típusú iskola. Így aztán a tanév eleji nyitó létszám és a tanév zárólétszáma között nem 
vagy csak minimális különbség szokott mutatkozni. 
       Összességében elmondható az elmúlt évtizedek tapasztalatából, hogy szeretnek az 
iskolánkba járni a diákok, elfogadó, barátságos a légkör, lehetőségük nyílik a szakmai 
fejlődésre és személyiségük kibontakoztatására is.  
Bár mostanában nem készült ilyen témájú belső felmérés a szülők és tanulók részéről, a 
legutóbbi, a 2012-ben érettségizettek körében elvégzett kérdőíves elégedettségi felmérés 
eredménye szerint az iskola megfelel a diákok előzetes elvárásának; 20 tanuló szerint 
„tökéletesen”, 12 szerint „eléggé”, 9 szerint „közepes mértékben”. Senki sem írta, hogy 
megbánta volna, hogy ide jelentkezett. A 41 megkérdezett végzős közül mindössze 4 fő 
válaszolta, hogy nem szeretne ötödévesként az iskolában maradni. A többiek – ha nem 
veszik fel őket a felsőoktatásba, illetve a szakmai vizsga miatt – szívesen maradtak volna 
még egy évet.  
Az iskolában megszerzett, az életben hasznosítható értékek közül a legtöbben az 
alábbiakat emelték ki: teherbíró-képesség (17 fő), határozottság (15), tolerancia (15), 
nyitottság (13), kompromisszumkészség (12).  
Arra a kérdésre, hogyan segítette az iskola a szakmai és művészeti elképzeléseiket, 28 fő 
(67 %) azt a választ jelölte be, hogy „nagyon sokat kaptam, tanultam”. Mindössze 3 fő írta, 
hogy „többet is kaphattam volna”. A „nem kaptam semmit” választ nem jelölte be senki.  
Figyelemre méltó, hogy a 41 végzős diák közül 1 fő kivételével mindenki az országos 
élmezőnybe helyezte a Szombathelyi Művészeti Szakközépiskolát. Közülük 17 fő 
egyenesen a legjobbnak tartotta iskolánkat! 
(Forrás: Timár Istvánné: A Művészeti Szakközépiskola Minőségirányítási Programja 
végrehajtásának értékelése, 2011/2012-es tanév) 
 
 
2.6. KIEMELKEDŐ RENDEZVÉNYEINK, HAGYOMÁNYAINK 
 
Kiemelkedő eseményekben bővelkedtünk az utóbbi 10 évben is. Ezek között vannak 
Szombathelyhez kötődő nagyszabású programok, amikben aktívan részt vettünk, és 
vannak saját rendezvények is melyek némelyikéből időközben iskolai hagyomány lett.  
 
 Nagy Háborús Emlékév: 
2014-ben jelentősebb részt vállaltunk a Nagy Háborús Emlékév szombathelyi 
programsorozatában. Egy művészeti középiskola történelemtanár igazgatójaként kiváló 
kapcsolódási pontokat találtam a rendezvénysorozat és iskolánk profilja között. 
Megtiszteltetésnek éreztem, hogy a Premontrei Gimnázium Dísztermében tartott 
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évadzáró előadásra iskolánkat kérték fel. (Előzőleg a Körteremben is bemutattuk 
polgármester úr és a sajtó jelenlétében nagysikerű műsorunkat.)  A megyei napilap ezt 
írta a díszelőadásról: 
„A múlt ismerete nélkül nincs szilárd jelen, nekünk kötelességünk emlékezni 
nagyapáinkra, déd- vagy ükapáinkra, akik ott küzdöttek négy keserves éven át a „nagy 
háborúban". Le kell róni előttük a tiszteletünket – ezekkel a gondolatokkal nyitotta meg 
szerda délután a premontrei gimnáziumban a Nagy Háborús Emlékév szombathelyi 
rendezvénysorozatának utolsó, 27. rendezvényét Harangozó Bertalan 
kormánymegbízott, aki beszéde előtt felolvasta az emlékév fővédnökének, dr. Hende 
Csaba honvédelmi miniszternek az üdvözlő levelét. 
Ezt követte a Szombathelyi Művészeti Szakközépiskola igazán nagyszerű ünnepsége. A 
háborút az összművészet tükrében ábrázolták: peregtek a korabeli vetített képek, 
hallottunk énekeket, zeneműveket, verseket és prózát is. Torjay Valter 
művészettörténész, az iskola tanára „Az én történetem" című előadással gazdagította az 
előadást. Ugyancsak vetített képek segítségével mutatta be nagyapjának és annak 
testvérének korabeli életét, első világháborús cselekedeteit. (…)” 
(Forrás: Vas Népe 2014. december 17., szerző: Némethy Mária) 
 
 Temetői sírgondozás és megemlékezések: 
Somogyi Ignácnak, városunk egykori főlevéltárosának Szent Márton temetőben lévő 
obeliszkjét az iskolai diákjai gondozzák március 15-e kapcsán Torjay Valter 
művészettörténész tanár kezdeményezésére és aktív közreműködésével. A ’48-as temetői 
megemlékezéseket újabban a Hübner-család mauzóleumánál tartjuk, miután az utóbbi 
években egyre több városi, megyei és tankerületi vezető, valamint hagyományőrző civil 
egyesületek képviselője tiszteli meg jelenlétével a megemlékezésünket.  
Iskolánk részt vállalt ezek mellett egy 1956-os szombathelyi kötődésű mártír fiatal 
kopjafaállításában is szintén a Szent Márton temetőben.   
 

                                                                                 
 

(2023. március 14-ei fotók: Szombathely.hu; Nyugat.hu) 
 

 
 Szombathely gyásznapja: 
Március 4-én, Szombathely II. világháborús bombázásának évfordulóján minden évben 
megemlékezést tart a város, melynek rendszeres közreműködői iskolánk zenész diákjai 
és énekkara. 
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 Október 6-ai közös megemlékezés: 
Nemes hagyomány, hogy október 6-án együtt tart megemlékezést iskolánk az ELTE Bolyai 
János Gyakorló Gimnáziummal, és ennek keretében végzős szobrász diákjaink jóvoltából 
minden évben felavatunk egy aradi vértanút ábrázoló domborművet a gimnázium 
emlékfalán, zenészeink pedig alkalomhoz illő műsorral színesítik az ünnepséget. 
Az eseménysorozat ékes példája két középiskola színvonalas együttműködésének. A 
hagyomány vezetői munkásságom előttről való, de mindent megteszek, hogy folytatódjon 
valamilyen formában azután is, ha már minden aradi hős elnyeri méltó emlékművét a 
hősök falán.  
 

   
 

 (Egyre bővül az aradi hősök domborművének száma a Bolyai gimnázium emlékfalán) 
 

 Szent Márton Év: 
2016-ban a szombathelyi Szent Márton Év rendezvénysorozatához is csatlakozott 
iskolánk. A „Mindenkinek van egy köpönyege” címet viselő kreatív plakátkiállítást több 
helyszínen is bemutattuk, így iskolánk Galériájában, a Polgármesteri Hivatalban, a 
Pannonhalmi Bencés Gimnáziumban és Jánosházán. 
 

 
 

(Dr. Puskás Tivadar polgármester elismeréseket ad át a diákoknak a Mindenkinek legyen 
egy köpenye c. plakátkiállítás alkalmával 2016-ban. Fotó: Nyugat.hu) 
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 Savaria Karnevál: 
Minden évben részt veszünk Szombathely nagyhírű fesztiválján, a Savaria Karneválon is. 
Zenészeink, képzőseink egyaránt aktívak a rendezvényeken. A karnevál kuratóriumának 
elnöke éveken át iskolánk egykori növendéke, majd óraadó csellótanára, Mérei Tamás 
volt, aki a Savaria Szimfonikus Zenekar igazgatójaként és ötletgazdaként is sokat tett 
azért, hogy iskolánk legtehetségesebb zenész növendékei évről-évre 
bemutatkozhassanak szólistaként szimfonikus zenekari gálakoncert keretében a Bartók 
Teremben. (Lásd: 2.4.1. fejezet). 
 

     
 
(Savaria Karnevál; képzőseink a Mediterrán udvarban, 2018-ban. Fotó: iskolai archívum) 
 
 
 40 éves a művészeti szakközépiskola: 
2015-ben ünnepeltük a zeneművészeti tagozat 40 éves jubileumát. Egy korábbi 
jubileumon előadott barokk opera apropóján – ahhoz tematikailag kapcsolódva – John 
Blow Vénusz és Adonis c. barokk kisoperáját vitte színpadra iskolánk. A Don Bosco 
Művelődési Otthonban három teltházas, fantasztikus sikerű előadással rukkoltunk elő. A 
bemutató külön értéke volt, hogy a képző- és iparművészeti tagozat, valamint a 
mozgókép- és animációkészítő szak is aktívan részt vett a darab színpadra állításában. 
Zenészeink muzsikáltak és eljátszották a színpadi jeleneteket, képzőseink megtervezték 
és elkészítették a jelmezeket, díszletet, mozgóképeseink rögzítették az előadást, ami 
megtekinthető nemcsak a honlapunk Galériájának videók almenüjében, hanem a 
Youtube-on is. 
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             (John Blow: Vénusz és Adonisz kisopera 2015-ben. Fotó: Nyugat.hu) 
 
Tudósításrészletek két helyi médiumból: 
„Fiatalok, tehetségesek, és csak úgy repül velük az idő. Kell ennél több? Nekem nem kellett. 
És úgy tűnt, az előadás után elhangzó „hát ez csodaszép volt” és „Úristen, milyen ügyesek” 
beszélgetésekből, hogy nem egyedüliként gondoltam így. Személy szerint már régóta 
vártam, hogy a művészetisek bemutassák John Blow: Vénusz és Adonisz című operáját 
(mondhatni, tűkön ültem, mióta tudtam, hogy készül valami). A várakozás megérte: sok 
tánc és még annál is több fantasztikus hang kíséretében élhettük át a halálra ítélt szerelem 
történetét. (…)A közönség nagy része talán jobban izgul a szereplőkért, mint ők maguk – 
pedig felesleges. A darab az első perctől kezdve magával ragadó, és közben egyszer sem 
jutott eszembe, hogy akiket látok, azok nem profik.”  
(Könnyek és tapsvihar, avagy táncos kisopera a művészetisek előadásában. Nyugat.hu, 2015. 
március 19.) 
„Sokan könnyes szemekkel, meghatódottan távoztak a bemutatókról. Zúgott a vastaps és 
a brávózás az előadások végén, nem érdemtelenül! A művészetisek csodát műveltek.” 
(A csilláron is lógtak. Savaria Fórum, 2015. március 21.) 
 
 
 25 éves a képző- és iparművészeti tagozat: 
2016-ban 25 éves jubileumát ünnepelte a képző- és iparművészeti tagozat. Egy csodálatos 
reprezentatív kiállítást rendezett a tagozat a Szombathelyi Képtárban, melyre rengeteg 
érdeklődő ellátogatott, köztük sok egykori képzős tanár és diák is. A szombathelyi 
Önkormányzat Díszoklevéllel honorálta a tagozat negyed évszázados kiemelkedő 
munkáját. (2. sz. Melléklet) 
 

    



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

25 

 

   
 

(Jubileumi tárlat a Szombathelyi Képtárban. Fotó: Iskolai archívum)  
 
 
 UNESCO-s vándorkiállítások: 
Tanéveken átívelő kiemelkedő eseménysorozatként 2016-ban részt vettünk az UNESCO 
Magyar Nemzeti Bizottság és a Vizuális Világ Alapítvány „A szomszéd ablaka” című 
vándorkiállításán, egy anti-diszkriminációs képzőművészeti programon Budapesten, 
előző évben pedig hasonló témakörben és rendezésben a Kanadai Nagykövetség 
védnöksége alatt tartott kiállításon. 
 

 

 
 
(Vágvölgyi András pedagógus, a program koordinátora mutatja be az anti-diszkriminációs 

kiállítás alkotásait 2016-ban. Fotó: Vaol.hu) 
 
 

 Saját alapítású díjak: 
A képző- és iparművészeti tagozat szép hagyománya, hogy minden tanév végén átadja 
egy-egy arra érdemes tanulónak a saját alapítású Bíró Anita-, valamint Vass Béla-díjakat. 
(Előbbit a korán elhalálozott tehetséges képrestaurátor szakos egykori diákról, utóbbit 
arról a festőművész-rajztanárról nevezték el, aki elsőként, már 1921-ben művészeti 
iskolát szervezett Szombathelyen).  
 



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

26 

 

 

 
 

(Díjátadás egy a Szombathelyi Képtárban rendezett reprezentatív kiállítás megnyitóján. 
Fotó: iskolai archívum) 

 
 
 
 
 
 

   …………………………………………………………………… 
 
 
 
 
Iskolánk intézményvezetői munkásságom alatt lett a Pécsi Tudományegyetem 
partnerintézménye, valamint az UNESCO Társult Iskolák Hálózatának tagja. 
Néhány éve Regisztrált Tehetségpontként működünk. 
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3. VEZETŐI PROGRAM 
 
                                                                                                                                         „Ne bánd, a holnap mit hoz;  
                                                                                                                                          akármire ébreszt a sors,  
                                                                                                                                          vedd tiszta haszonnak.” 
                                                                                                                                                                        (Horatius) 

 
      Pályázatom 2. fejezetében részletesen és a tárgyilagosság igényével mutattam be 
intézményünket, a képzés kereteit és a szakmai munkát. A helyzetelemzésre épülő 2023-
2028-ig szóló ciklusra vonatkozó vezetői programom tartalmi és strukturális 
szempontból is szerves folytatása több mint egy évtizedes intézményvezetői munkámnak, 
jelenlegi tevékenységemnek. A 3. fejezet programpontjai eszerint épülnek fel; a jelenből 
kiindulva ismertetem elképzeléseimet, a fejlődés, előrelépés lehetőségeit. Vezetői 
programomban kiemelten szerepeltetek néhány olyan területet, melyet nem, vagy 
kevésbé érintettem a Helyzetelemzésben, de amelyek fontos sarokpontjai a vezetői 
munkámnak, valamint az általam képviselt vezetői attitűdnek. Ilyen a beiskolázás, a 
szervezeti struktúra, továbbá a szervezeti kultúra sokrétű területe. Ezek – úgy vélem – 
indokolják a helyenként személyesebb jellegű megközelítést is. Az egyes alfejezetekben 
megjelenített fotók szándékom szerint nem öncélúak, hanem az adott témakör 
hitelességét, fontosságát hivatottak hangsúlyozni.  

 
 
3.1. MOTIVÁCIÓ 
 
      „Aligha érhet egy pedagógust annál nagyobb megtiszteltetés, mint amikor korábbi 
tanárai és diáktársai kollégaként is visszavárják egykori alma materébe.” – írtam bő tíz 
évvel ezelőtt, mert az első vezetői pályázatom benyújtásakor ez volt a legfőbb motivációm. 
A kollégák és a szombathelyi képviselőtestület akkori 100 százalékos támogatása nagy 
erőt adott új feladatköröm ellátásához.  
        2013. január 1-jén éppen egy hónapja voltam „zöldfülű” igazgató, amikor 
megkezdődött a közoktatási rendszer gyökeres átalakítása. A folyamat lényegében 10 éve 
tart, és még nem látjuk pontosan a végét. A radikális szervezeti és tartalmi változások új 
kihívások elé állították intézményünket is. Egy iskolaigazgatónak egyfelől alkalmazkodnia 
kell az újabb és újabb kihívásokhoz, azaz meg kell oldani a problémákat, másfelől arról is 
gondoskodnia kell, hogy „eladhatóvá tegye” kollégái előtt a változtatásokat. A napi 
nehézségek mellett fenn kell tartania a tantestület motivációját is úgy, hogy ehhez a 
„köszönömön és a vállveregetésen” kívül szinte semmilyen eszköze nincs, legalábbis 
eddig nem volt. Ám inkább motiválnak, mint letörnek a kihívások, és azt gondolom, hogy 
eddig sikerrel vettem az akadályokat.       
       Motivál és a mai napig büszkeséggel tölt el, hogy az ország egyik legjobb 
szakgimnáziumának, egyben az egyik legeredményesebb művészeti szakgimnáziumának 
a vezetője lehetek. 
       Motivál, hogy immáron 11 éve élvezem a közalkalmazotti közösség és a pedagógus 
kollégák imponáló mértékű támogatását, hogy soha senkivel sem volt említésre érdemes 
konfrontációm a közös munka során, valamint az is, hogy minden fontos döntés 
alkalmával élveztem eddig a kollektíva egyöntetű támogatását; 
       Motivál a folytatásra az is, hogy többéves kényszerű átszervezéseket követően nem 
kevés munkával sikerült felállítanom egy hatékonyan működő vezetői team-et. A 
nagyszerű munkát végző igazgatóhelyettesekkel és munkaközösség-vezetőkkel a 
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jelenlegi munkamegosztásban zökkenőmentesen tudjuk vezetni az intézményt. Azt 
gondolom, hogy hiba lenne felborítani a jól működő szisztémát, miért is ne dolgozhatnánk 
így tovább? 
         Inspirálóan hat számomra a fenntartó Tankerülettől 2020-ban kapott Elismerő 
Oklevél is (lásd: Dokumentumok). Úgy érzem, hogy vezetőtársaimmal egyetemben jó 
munkakapcsolatban vagyok a tankerület vezetőivel, munkatársaival, akik a 
lehetőségeikhez mérten támogatják pedagógiai törekvéseinket, céljainkat. 
         A legkevésbé sem motivál, hogy a belső értékelési rendszer jövő tanévi várható 
bevezetésével irdatlan mennyiségű plusz munka hárul az iskolaigazgatókra, arról nem is 
beszélve, hogy a pedagógusok kategorizálásából csak rosszul jöhet ki egy vezető, mivel a 
pontszámban és bérben kiemelt pedagógusok helyénvalónak veszik majd a 
besorolásukat, a maradék 70 százalék pedig többé-kevésbé csalódott és sértődött lesz, 
különösen az alsó 25 százalék. Meglehet, hogy mazochista vagyok, de ezt a helyzetet is 
kihívásként fogom fel, és máris azon gondolkodom, miként lehet majd a legkisebb 
„vérveszteséggel” levezényelni a belső minősítést.     
         Sipos Imre korábbi köznevelésért felelős helyettes államtitkár (ma konzulenstársam 
a BME köznevelési mestervezető képzésén) egy klasszikust idézett anno egy egyetemi 
konzultáció alkalmával: „A jó vezető olyan, mint a jó karmester; az összhangra figyel, de 
meghallja azt is, ha valaki hamis hangot játszik.” Nos, szeretném hinni, hogy több mint 
negyed évszázados fúvószenekari karmesteri tapasztalataim is hasznosulnak 
iskolavezetői munkámban. Persze, nemcsak a fent említett hasonlat, más kapcsolat is 
tetten érhető a két tevékenység között. Például, hogy mindkettő egy nagy létszámú 
heterogén csoport vezetését követeli meg. Aztán hogy karnagyként és 
intézményvezetőként egyaránt rám hárul a tervezés, motiválás, kivitelezés, ellenőrzés 
feladatköre, amihez mindkét területen vannak segítőim, ugyanúgy a helyettesek, titkárok 
és a vezetőség.  
         Ha visszagondolok, rádöbbenek, hogy fiatal felnőtt korom óta ilyen-olyan vezetői 
pozíciókat töltök be (hosszú évekig voltam egy lokálpatrióta civil szervezet alapító-
elnöke, egy újság főszerkesztője és volt munkahelyem Közalkalmazotti Tanácsának 
elnöke). Noha sosem voltam pozícióhajhász, valahogy úgy hozta az élet, hogy ezekre a 
tisztségekre felkértek, ezekre a feladatokra megválasztottak, én meg elvállaltam, és jó 
ideig tisztességgel és elhivatottsággal vittem őket. Vezetői allűrjeim sosem voltak, és 
vezetői arroganciát sem tapasztalhattak tőlem a munkatársak. Nem értékelem túl a 
feladatkörömet. Számomra a vezetői lét nem több és nem kevesebb annál, mint egy fontos 
funkció ellátása a szervezetben, a sok közül egy hasznos fogaskerék a szerkezetben. Így 
aztán probléma nélkül lehetek karmesterből „mezei” muzsikus, és iskolaigazgatóból 
„egyszerű” tanár, ha úgy adódik. A lelkiismeretem tiszta, intézményvezetőként mindent 
megtettem szeretett iskolánkért az elmúlt 10-11 évben, ami emberileg és szakmailag csak 
lehetséges volt, és megteszek mindent a jövőben is, akármelyik fogaskereke is legyek a 
szervezetnek.   
        Bízom egyéni képességeimben, szakmai és vezetői tapasztalatomban (még ha utóbbi 
nem is jelent előny a pályázati kiírásban). Bízom benne, hogy újra elnyerve a fenntartó 
támogatását folytathatom kollégáimmal azt a munkát, amire eddig már három 
alkalommal is felhatalmazást kaptam, és amit legjobb tudásom és lelkiismeretem szerint 
végzek a mai napig.  
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3.2. ÁLTALÁNOS VEZETŐI CÉLOK  
 
         A közeli és távolabbi múltban bekövetkezett rengeteg változás ellenére, vagy éppen 
azért most sem szeretnék mást, mint hogy hosszútávra kiszámítható feltételek mentén 
taníthassunk, ideértve mindenekelőtt az előre tervezhető financiális hátteret is.  
A rendszerváltoztatás óta folyamatos oktatási reformoknak vagyunk tanúi. Cserélődnek a 
jogszabályok, a fenntartók, a szervezeti besorolások, a Nemzeti alaptantervek, a 
tankönyvek, az oktató-nevelőmunka tartalmi elvárásai. Éveken át egyidejűleg négyféle 
tantervi óraháló alapján kellett tanítanunk ugyanarra a szakmára a diákjainkat, 
lényegében minden évfolyamot más szakképzési szisztéma alapján képeztünk; modulos, 
komplex, természettudományos, vagy éppen a szakgimnáziumi szerint. És még jelenleg is 
kétféle képzési rendszerben dolgozunk párhuzamosan. Bízom benne, hogy belátható időn 
belül letisztulnak a képzési feltételek és végre révbe ér a közoktatás képzeletbeli hajója. 
Vezetőként leginkább arra vágyom, hogy munkatársaimmal egyetemben előre 
láthassunk, megtervezhessünk legalább 5-10 évet, hogy minimum ennyi tanévet egyazon 
követelményrendszer alapján dolgozhassunk végig. Tudom, hogy ez aligha rajtam, 
iskolánkon, vagy a tankerületen múlik. Mégis igen fontos feltételnek tartom ahhoz, hogy 
eredményes maradhasson az oktató-nevelőmunka, nem kevésbé azért is, hogy élhetőbb, 
marasztalóbb legyen kollégáim számára is a pedagógus pálya, hiszen a sok-sok 
bizonytalanság, kiszámíthatatlanság felőröli az idegeket, energiákat. 
       Több jogszabály és számos rendelet szabályozza a mai köznevelést azóta, hogy 
megjelent a nemzeti köznevelésről szóló 2011. évi CXC. törvény. A paragrafusok nem 
mindegyike volt kedvező iskolánk számára. A tagozatvezetői státuszok megszüntetése a 
2011-es nemzeti köznevelési törvénnyel, a tanulói létszámhatárok felemelése, a szakmai 
érettségi bevezetésének a módja, egyes jól működő szakok és érettségi vizsgatárgyak 
váratlan eltörlése vagy módosítása mind-mind nehezítette a munkánkat. De mindez nem 
változtat azon a határozott álláspontomon – amit korábbi vezetői pályázataimban is 
hangsúlyosan megjelenítettem –, hogy akár tetszik egy jogszabály, akár nem, az 
előírásokat be kell tartanunk! Ez nem lehet számomra alku kérdése. Úgy gondolom, hogy 
ez a vezető egyik elsődleges felelőssége, és ezt várom el kollégáimtól is. Külön kihívás, 
mondhatni, szép vezetői feladat, hogy egy-egy jogszabály vagy rendelet iskolánkra 
kedvezőtlen hatását megpróbáljam valamilyen módon tompítani. Igyekszem a számunkra 
kedvező paragrafusok esetleges előnyeivel élni, vagy azt valamilyen formában a javunkra 
fordítani. Kedvenc idézetem az ókori római költőtől, Horatiustól származik, és 
mondhatom, hogy végigkíséri egész pedagógiai és vezetői munkámat: „Ne bánd, a holnap 
mit hoz; akármire ébreszt a sors, vedd tiszta haszonnak.” (Szabó Lőrinc fordítása) 
 
      Miután több korábbi iskolai/vezetői feladat is átkerült a tankerületbe, például a 
gazdálkodás, költségvetés, HR-es munka egy része, az intézményvezető mozgástere főleg 
a pedagógiai munkára és a munkatársakkal, szakmai partnerekkel való közvetlen 
kapcsolattartásra korlátozódik. Ennek megfelelően pályázatomban is főleg azokra a 
területekre fókuszálok, melyekre valóban lehet ráhatásom. A gazdálkodás, 
eszközfejlesztés terén jelenleg leginkább a vágyaimat fogalmazhatom meg, de talán 
kiindulásnak az se haszontalan, mivel ha nem tud a problémákról, igényekről a fenntartó, 
esély sincs azok megoldására.     
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3.3. AZ ÉPÜLET- ÉS ESZKÖZFEJLESZTÉS LEHETŐSÉGEI 
 
A nagyobb volumenű dolgokat említem már a helyzetelemzésben, ezek többségét 
valószínűleg csak valamilyen komolyabb pályázati forrásból lehet megvalósítani.  
 
 Épületbővítés:  
A korábbi iskolabővítések megoldották a tagozatok, szakok akkori igényeknek megfelelő 
elhelyezését. Ugyanakkor már kezdettől fogva hiányoztak a nagyobb tároló- és 
kiszolgálóhelyiségek. Az időközben kibővült szakképzési profil, a gyarapodó géppark, az 
egyre több archiválandó alkotás és a megnövekedett diáklétszám is újabb 
helyiségigényeket vet fel. Ezek megoldására igen célszerű lenne az iskolaépület bővítése 
az iskolaudvar nyugati oldalán az újabb építésű képzős és zenei épületszárny praktikus 
összekötésével. (Az épületbővítésre a ’90-es években már készültek tervek, akkor az 
esetleges tánctagozat elindításának igénye vetette fel az építkezés szükségét, aztán nem 
lett a tervnek folytatása).  
 
 Nyílászárócsere, hőszigetelés:  
A régi épületszárny fakeretes szétmállott ablakainak teljes körű cseréje megkezdődött az 
elmúlt években. Több részletben máris ablaksorokat sikerült kicserélni modernebb 
műanyag nyílászárókra. Bízom benne, hogy a közeljövőben teljes körűvé válhat az 
ablakok, ajtók cseréje, ide értve a Körterem melletti még ki nem cserélt szigetelés nélküli 
két üvegfal pótlását is, hogy a teljes folyosón megoldódjon a hőszigetelés. 
  
 Elektromos hálózat:  
Az elektromos hálózat modernizálásának is elérkezett az ideje. Néhány éve kicserélték a 
portán lévő elektromos kapcsolószekrényt modernebbre, de a régi épületszárnyak 
elektromos hálózatának teljes cseréje is fontos lenne, mivel annak idején nem ekkora 
igénybevételre (számítógépek, interaktív táblák, elektromos berendezések) tervezték a 
vezetékrendszert, amely persze el is avult az évtizedek alatt. Ebből következik, hogy még 
tavalyelőtt decemberben két osztályterem falában is elment az áram, a hibát csak 
falbontással lehet elhárítani. Egy ideig a tantermek résre nyitott ablakain keresztül 
hosszabbítóval biztosítottuk az áramot, aztán jobbnak találtam venni egy félméteres fúró 
szárat, és átfúrni vele a falat. Most a szomszéd tanteremből vesszük az áramot, és 
reménykedünk a mielőbbi végleges megoldásban. 
Az iskola előadótermének világítása gyakori gondot okoz. Megfelelő reflektorok híján 
sötét van a Körteremben, a kottát alig látják a muzsikusok. Az izzók cseréjéhez 
állványzatot kell felépíteni, általában emiatt húzódik akár évekig is a probléma elhárítása. 
Ugyanez a helyzet időnként a tornaterem világításával is. 
 
 Kisebb épület-felújítások:  
Örömteli, hogy a régi épületszárny hosszú folyosóján három éve kicserélték a töredezett 
járólapot. Ugyanez esedékes lenne a földszinten is, különösen a kiállításoknak, 
programoknak rendszeresen helyet adó Társalgó Galériában. 
 
 Bútorbeszerzés, padlófelújítás: 
A rajzteremben a padló lakkozása a könnyű tisztántartás miatt lenne célszerű, a vizes 
textilműhely és a Körterem esetében is esedékes a parketta felújítása. Az emeleti képzős 
osztálytermekben szintúgy szükséges lenne a parkettacsiszolás–lakkozás.  



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

31 

 

Mivel az egyes helyiségek felújítása, bútorozása apránként is teljesíthető, bízom benne, 
hogy folyamatában elvégezhetők lesznek a szükséges renoválások, ahogy pénzhez jut a 
fenntartó. 
 
 Udvar, parkoló: 
Az iskolakerítés is düledezik, helyenként kipotyognak belőle a kődarabok. Hogy 
valamennyire legalább esztétikus legyen, a technikai munkatársakkal körbefestettem a 
kerítés fémkorlátait. A növényzet gondozását szintén elvégzik a technikai dolgozók, ehhez 
rendelkezésükre állnak a megfelelő eszközök. Nehézséget okoz a lehulló lombozat 
eltüntetése, mivel nincs lehetőségünk drága konténereket rendelni e célból, elégetni pedig 
nem szabad a növényi hulladékot. Az udvar egyik sarkában kialakítottunk egy 
komposztálót, oda tudjuk elhelyezni a levelek, nyesedékek legalább egy részét.  
Az udvari parkolót kinőttük. Forgalmasabb napokon már arra sem elegendő, hogy az 
iskola dolgozói leparkoljanak. Nem tartom irreális elképzelésnek, hogy valamilyen módon 
bővítsük a parkolót, erre az udvar méreténél fogva lehetőséget ad. De a parkoló szűkös 
vonalvezetése miatt szakszerű tervezésnek kell megelőzze az átalakítást, ennek nyilván 
lenne pénzügyi vonzata is. Elégedett lennék, ha egyidejűleg 20 személyautó befogadására 
alkalmas lekövezett területet tudnánk kialakítani. 
 
 Fénymásolók: 
Évekig nem volt lehetőség új fénymásolók beszerzésére. Tavalyelőtt a Művészeti 
Akadémiától elnyert pályázatból nagy örömünkre tudtunk vásárolni két fénymásolót a 
nevelői szobába és az igazgatóhelyettesi irodába. A fénymásolók az alapítvány 
tulajdonában vannak. Szóbeli ígéretet kaptam a tankerület gazdasági vezetőjétől, hogy a 
szerződésben foglalt ingyenes üzemeltetési idő lejártával (várhatóan egy év múlva, 
amikor felhasználjuk az árba foglalt festékmennyiséget) átveszi a gépek üzemeltetését a 
fenntartó. Tavaly váratlanul érkezett az iskolába egy újabb fénymásoló is központi 
beszerzésből, azt a könyvtárban helyeztük el, így elmondhatjuk mára, hogy sokéves 
problémát sikerült megoldani. Viszont körültekintően és anyagtakarékosan kell 
megoldani a készülékek hosszú távú működtetését. A fénymásolások limitálására ki kell 
dolgozni egy hatékony szisztémát már a jövő tanévben. (A színes fénymásolásoknál ezt 
már bevezettük, minimálisra csökkentettük és vezetői jelszóhoz kötöttük a költséges 
színes nyomatok készítését.)   
 
 Egyéb eszközbeszerzések: 
Iskolánk nem önállóan gazdálkodó intézmény, és mivel önállóan pályázatot se adhatunk 
be, intézményvezetőként annyit tehetek, hogy az igényeket időnként felmérem, és jelzem 
a fenntartó felé, remélve, hogy idővel akad a beszerzésekhez forrás. Azt bizton állíthatom, 
hogy ahogy korábban, úgy a jövőben sem állunk elő olyan felújítási, eszközbeszerzési 
igényekkel, melyek ne lennének fontosak vagy az épület állagmegóvása, vagy a szakmai 
munka gördülékeny végzése okán. Reálisan látjuk a helyzetet, vezetőként is jól tudom, 
hogy hangulatjavító és luxusberuházásokra nincs lehetőség, ezért nem kezdeményezem 
azt se, hogy az igazgatói iroda 50 éves romos bútorzatát kicseréljük.  
Sajnos a tankerületi költségvetés helyzetét látva, és az igénybejelentési procedúrába 
belefáradva egyre gyakrabban fordul elő, hogy saját zsebből fizetek ki kisebb-nagyobb 
beszerzéseket. Leggyakrabban a tisztes vendéglátáshoz, rendezvényekhez szükséges 
üdítőket, pogácsákat, ünnepségek koszorúit, virágait vásároltam meg. De vettem már az 
iskolának pohárkészletet, fugázó cementet, fúrófejet, hősugárzót, mikrohullámi sütőt, 
ventilátort, kávéfőzőt, nemzeti és uniós zászlót városi tanévnyitóra, többszáz FFP2-es 
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arcmaszkot a kollégáknak a járvány idején, PVC-csöveket WC felújításra és sorolhatnám 
tovább. Egyszóval széles a köre azoknak az eszközöknek, melyekkel jómagam és gyakran 
a munkatársaim is önzetlenül hozzájárulnak a napi működéshez. Nyilván nem ez lenne az 
ideális megoldás… 
Újabban a szülők és a vállalkozók felé fordulunk célzott támogatás reményében, nem is 
eredménytelenül. Az eddigi tapasztalataink legalábbis biztatók, ez lehet a jövő útja. 
Vezetőtársaimmal úgy látjuk, hogy ha konkrét kéréssel fordulunk a támogatókhoz, akkor 
nagyobb eséllyel nyílnak meg a pénztárcák. Így történt ez a fentebb említett prágai 
csellóverseny alkalmával is, amikor egy nagyobb cég 1 millió forintot adott az utazás 
költségeire. Arra is kértük a szülőket, hogy a nem használt anyagokat, eszközöket hozzák 
be az iskolába, hogy azokkal is dolgozhassanak diákjaink a műhelyekben.  
Összegezve: Egyéb források szűkében a szponzorok felkutatását látom az eszközfejlesztés 
lehetséges útjának, ezt a vonalat kívánom tovább erősíteni a jövőben.   
 
 
3.4. BEISKOLÁZÁS 
 
       Iskolánk több megyére kiterjedő regionális szerepet tölt be, mivel azonos profilú 
intézmény legközelebb Győrött (zene, képző), Pécsett (zene, képző) Kaposváron (képző 
és iparművészeti) és Zircen (képző) van. Ebből adódóan nagyobb részt Vas megyéből, 
kisebb részt a három szomszédos megyéből érkeznek hozzánk a diákok. Néhány tanuló 
ennél is távolabbról jelentkezik iskolánkba, előfordul, hogy a fővárosból vagy az Alföldről 
iratkozik be hozzánk növendék. Ilyenkor elsődlegesen szaktanárt választ a jövevény, vagy 
a családi helyzet indokolja a lakhelyváltást.   
Természetesen egyfajta egészséges konkurencia fennáll a közelebbi művészeti 
szakgimnáziumok között, de legalább olyan erős az együttműködés is. Úgy gondolom, 
hogy a térségben jól megférnek egymás mellett ezek az iskolák, egyiknek sincs nagyobb 
gondja a beiskolázással, és mindegyik alapvetően a saját megyéjéből és vonzáskörzetéből 
merít. 
A kedvezőtlen demográfiai változások, a gyerekszám régóta tartó folyamatos csökkenése 
ellenére sikerült stabilan tartani a diáklétszámot, mi több, némileg növeltük is azt.    
(A demográfiai mutatók változását egy összehasonlítással hadd érzékeltessem: 1982-ben, 
amikor a zenei tagozatra jelentkeztem nyolcadikosként, több mint nyolcvanan 
felvételiztünk, és csak klarinét szakra tizenheten jelentkeztünk, ebből lett egy 22 fős 
osztály. Mostanában átlagosan 16-24 diák felvételizik összesen a zenei tagozatra.)  
         Általánosságban elmondható, hogy a 9. évfolyamba felvett zenész diákok 
megfelelnek az elvárásoknak. A zeneiskolák tanárai tudják, mire és hogyan kell 
felkészíteni a növendékeket, így szerencsére csak kevés jelentkezőt kell szakmai okból 
elutasítanunk. Viszont további problémát okoz, hogy aránytalan a hangszereloszlás. 
Jelentősebb hiány a rézfúvós hangszereknél tapasztalható. Sajnos a környező 
zeneiskolákban is csak kisebb létszámban oktatnak rezeseket. Ugyanakkor más 
hangszerekből, például csellóból, fuvolából, furulyából, énekből szép számmal érkeznek 
felvételizők szinte minden évben, ennek örülünk.  
        A képző- és iparművészeti tagozatra bőséges, három-négyszeres a jelentkezés. 
Ugyanez mondható el a mozgókép- és animációtervező szakról is. Ez lehetővé teszi az 
alapos szűrést. A képző szakokra jelentkezők körében egyre többen ismerik a 
követelményeket, egyre többen készülnek tudatosan, szaktanárok segítségével a 
felvételire, így megfelelő tudású, képességű diákokkal van lehetőségünk feltölteni a 9. 
osztályt. Összességében minden évben legalább kétszeres a túljelentkezés iskolánkba, 
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ami imponáló adat főleg annak tükrében, hogy ma nem a szakképzési intézmények a 
legnépszerűbbek a beiskolázás tekintetében, mivel a szülők szívesebben íratják 
gyermekeiket gimnáziumokba.   
A beiskolázással összefüggésben eddig is nagy hangsúlyt fektettem intézményünk 
népszerűsítésére, kiváló szakmai eredményeink bemutatására. Ezt a célt szolgálja 
egyebek mellett az igazgatóságom alatt már kétszer is megújított iskolai honlapunk, a 
Facebook-oldalunk, valamint az időnként Youtube-n is közzé tett iskolai bemutatkozó 
videóink és a sajtómegjelenések. A város és a járás iskoláiban személyes szakmai 
partnerkapcsolatot keresünk, hogy a tehetséges diákokat tájékoztatni és orientálni tudjuk 
az általános iskolai kollégáinkkal (vizuális kultúra tanárokkal, médiatanárokkal) és az 
AMI-szakemberekkel, zenetanárokkal karöltve. 
Amennyiben a fenntartó megtisztel bizalmával, a következő vezetői ciklusom egyik 
prioritása lesz, hogy elérjük a zeneművészeti szakra jelentkező diákok számának 
növelését, s emellett a képző- és iparművészeti tagozatra, valamint a mozgókép- és 
animáció szakra jelentkező diákok magas számának megtartását. Nem lesz ez könnyű 
dolog, látva, hogy egyre csökken a zeneiskolások száma, de zeneművészeti 
igazgatóhelyettes kollégámmal kellően elhivatottak vagyunk, és minden kapcsolati 
tőkénket bevetve együtt dolgozunk az ügy érdekében. 
 
 
3.5. PEDAGÓGUSOK, TECHNIKAI MUNKATÁRSAK 
 
       Iskolánk, intézménytípusunk specialitása, hogy a diáklétszámhoz képest sok 
pedagógus alkotja a tantestületet. Egy részük óraadó tanár, akik főleg az egyéni, például 
hangszeres képzésben vesznek részt. Óraszámukat az adott hangszeren tanuló 
mindenkori növendékek száma határozza meg, így akár évről évre jelentősebb mértékben 
változhat. Másfelől az egyéni és kiscsoportos szakmai képzés is speciális, de belátható, 
hogy nem lehetne osztálynyi zongoristát együtt képezni, ahogy például egy 30 fős 
ötvösműhelyhez sem lennének megoldhatók az infrastrukturális feltételek. A szakmai 
képzés mellett a közismereti oktatásban természetesen ugyanolyan csoportlétszámokkal, 
esetleges csoportbontásokkal dolgozunk, mint az átlagos középiskolák, gimnáziumok. 
A fentiekből következik, hogy a tantestület évről-évre kisebb mértékben átalakul. Jelenleg 
54 főállású kolléga tanít iskolánkban (többen részmunkaidőben). Mellettük akár 10-15 
óraadó pedagógus is lehet a beiskolázástól függően.     
        A szakos ellátottságra eddig büszke lehet iskolánk. A képzésünk minden területén 
megfelelő tudású és végzettségű pedagógus dolgozik. 2021-re elértük, hogy az összes 
főállású pedagógus szakirányú egyetemi végzettséggel rendelkezik (miközben a 
köznevelési törvény módosult, így akár főiskolai diplomával is taníthatnának művészeti 
tárgyakat). Három kolléga rendelkezik mentorpedagógus végzettséggel. Szorgalmazom 
további kollégák ilyen irányú szakosodását egyfelől azért, hogy minél több egyetemi 
hallgató szakmai gyakorlatot folytathasson iskolánkban, hiszen ez nívót ad egy 
középiskolának, másfelől, hogy segíthessük az iskolánkba kerülő pályakezdő 
gyakornokok munkáját, minősítő vizsgára való felkészülését. Egyre nő a 
mesterpedagógusok száma, és szinte már mindenki túl van a Pedagógus II-es minősítésén.  
Vezetőként mindig is ösztönöztem iskolánk tanárait a hasznos továbbképzéseken való 
részvételre. Úgy gondolom, hogy e téren magam is jó példával járok elől. Jól tudom 
ugyanakkor, hogy több esetben pénzügyi okai vannak annak, ha a kollégák nem 
jelentkeznek egy-egy többéves posztgraduális képzésre.  
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       Miközben az ismert okok miatt drasztikusan fogy a pedagógusok száma hazánkban, 
és komoly hiánnyal küzd számos iskola, nálunk egyelőre nem mutatkozik feladatellátási 
probléma. Úgy tűnik, hogy szívesen jönnek hozzánk tanítani a kollégák, akár úgy is, hogy 
más intézményt otthagyva választják főállásban iskolánkat. Beszédes, hogy akad olyan 
kiváló pedagógusunk, aki a gyest követően két kisgyerek mellett nem lakóhelye 
gimnáziumának állásajánlatát fogadta el, hanem inkább utazik hozzánk oda-vissza napi 
110 kilométert. Titkon remélem, hogy az iskola jó híre mellett valamennyire a vezetői 
munkám is hozzájárul nevelőtestületünk irigylésre méltó jelenlegi helyzetéhez; legalábbis 
törekszem mindenkivel az emberséges, kollegiális kapcsolat kialakítására. Ugyanakkor 
nincs rá garancia, hogy ez a következő tanévben is így marad; előfordulhat, hogy angol 
nyelv és matematika szakos tanárból hiányunk lesz, de szinte bármely szak ellátása 
veszélybe kerülhet manapság. Egyik legfontosabb vezetői feladat lesz már a közeljövőben 
a tantestület egyben tartása és a hiányzók pótlása. 
       Technikai dolgozóink száma is megfelelő a feladatellátásra. Többségük magáénak érzi 
az intézményt, és mindent megtesz, hogy a maga részéről előbbre vigye a dolgokat. Ahol 
hiányt érzek, az az iskolatitkári poszt. Jelenlegi munkatársunkkal elégedett vagyok, 
lelkiismeretesen, jól végzi a munkáját, de szerencsés lenne, ha mellette dolgozna még egy 
4 órás irodai alkalmazott. 2012-ben, igazgatóságom kezdetén a gazdasági igazgató mellett 
még két főállású adminisztratív munkatárs volt. Idővel, az átalakításokkal és a feladatok 
részbeni átvételével egyre csökkentette számukat a fenntartó, így végül egy fő maradt. 
Probléma akkor adódik, amikor betegség miatt hosszabb időre kiesik a munkából az 
iskolatitkár, mivel számos olyan feladatkört ellát, amelyre másoknak nincs rálátásuk. 
Ilyenkor csak részben tudjuk intézményvezetők átvenni a feladatait, és ez gátja lehet a 
zökkenőmentes és határidős feladatellátásnak. Van konkrét elképzelésem arra, hogyan 
tudnánk középtávon orvosolni ezt a problémát úgy, hogy az ne kerüljön plusz pénzébe a 
tankerületnek, de ennek részletezése már túlmutat a pályázat keretein, a fenntartóval 
való személyes egyeztetés tárgyát képezi majd.   
 
 
3.6. VEZETÉSI STRUKTÚRA 
 
      Múltidézés: Iskolánk az elmúlt években számos fenntartói, szervezeti és névváltozáson 
áteset. Első igazgatói ciklusom kezdetén, 2012-ben még önkormányzati fenntartásban 
volt az intézmény, amely önállóan gazdálkodó szervezet volt gazdasági vezetővel. 2013-
től államosították a köznevelési intézmények jelentős részét, iskolánk is a Klebelsberg 
Intézményfenntartó Központba tagozódott be. Megszűnt az önálló gazdálkodás, és az 
igazgató (immáron intézményvezető) munkáltatói jogköre is. A nevünk Művészeti 
Szakközépiskoláról Szombathelyi Művészeti Szakközépiskolára változott. (Ezzel mintegy 
megoldódott az első vezetői pályázatomban megfogalmazott egyik cél, az iskola nevének 
praktikus megváltoztatása a könnyebb beazonosítás okán.). A művészeti 
szakközépiskolák – egyedüliként a szakképzést folytató középiskolák közül – egy 2016-
os országos átszervezést követően is maradtak az Emberi Erőforrások Minisztériuma, 
azon belül a KLIK fenntartásában egészen 2017-ig. Ettől az évtől ugyanis közvetlenül már 
az önálló szervezetként működő Szombathelyi Tankerületi Központ alá tartozunk. A 
tankerületek munkáját a KLIK helyett immáron a Klebelsberg Központ koordinálja. Ismét 
megváltozott a nevünk, és Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium lettünk. Aztán a 
szakképzési rendszer, és azon belül a művészeti szakképzés átalakításának legutolsó 
pillanatig kérdéses módja miatt fel kellett vennünk a technikumi képzést is a profiljaink 
közé. Miközben megkaptuk erre a miniszteri engedélyt, máris okafogyottá vált a dolog, 
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mert kiderült, hogy mégis taníthatjuk tovább szakgimnáziumi keretek között (igaz, némi 
névváltoztatással) a kreatív képzések közé besorolt grafikát és animációt. Így lettünk 
2020-ban Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium és Technikum. Aztán az EMMI-től a 
Belügyminisztériumhoz kerültünk. 
Nevelőtestületünk a jogszabályi változások alapján és a fenntartó kéréseinek megfelelően 
rendszeresen aktualizálta és aktualizálja az iskolai alapdokumentumokat, az SZMSZ-t, 
Pedagógiai programot és Házirendet, mindig kikérve az Intézményi Tanács, a Szülői 
Munkaközösség és a Diákönkormányzat véleményezését, jóváhagyását.  
Több és jelentős mértékű átalakításon ment át az intézmény szervezeti struktúrája is. A 
hatékony intézményvezetést igen megnehezítette, hogy a nemzeti köznevelési törvény 
megszüntette a tagozatvezetői státuszokat, melyek a korábbi évtizedekben meghatározók 
voltak iskolánkban. Így 2013-ban azzal kellett szembesülni, hogy a korábbi négy 
igazgatóhelyettesből mindössze egy maradhatott ugyanarra a szerteágazó 
intézményirányítási feladatra. A szegény embert az ág is húzza: távozott a gazdasági 
vezető, és kötelezően nyugdíjaznunk kellett a gazdasági iroda mindkét rutinos dolgozóját, 
valamint a portást is.  
Tovább nehezítette a dolgunkat a fenntartóváltásból adódó megnövekedett 
adminisztráció, a gyakori rövid határidős adatszolgáltatás, és a jogszabályok, rendeletek 
sűrű módosítása is. Miután a köznevelés felsőbb szintjeire eljuttatott kérvényeink is 
hatástalanok maradtak, egy lehetőség maradt arra, hogy jogszerűen kettőre növeljem a 
megtépázott igazgatóhelyettesi státuszok számát; 200 fő fölé kellett vinni a 
diáklétszámot, hogy jogosulttá váljunk egy gyakorlati oktatásvezetői státuszra. 
Szerencsére továbbra is kétszeres túljelentkezés mutatkozott a képző- és iparművészeti 
tagozatra jelentkezők számában, így a létszámot a szakképzés és az osztályok belső 
átszervezésével gyorsan felemelhettük a szükséges (és az akkor még engedélyezett 210 
fő) szintre. Így alakult ki a beszűkült lehetőségekhez képest az akkori lehető 
legoptimálisabb vezetési struktúra.  
A 2015/16-os tanévben a Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium vezetési szerkezete a 
következő volt: a három fős igazgatói stáb munkáját középvezetői szinten, meghatározott 
feladatkörrel hat munkaközösség-vezető segítette. A munkaközösség-vezetők nemcsak a 
klasszikus munkaközösségi feladatokat, azaz a hozzájuk „rendelt” pedagógusok szakmai 
feladatkörének a koordinálását végezték, hanem esetenként az intézményvezetőket 
tehermentesítendő speciális részfeladatokat is ellátták, mint például az őszi zenei tábor 
szervezését, vagy a zenei tagozatra való felvételiztetést. A feladatelosztásnál a 
hozzáértést, valamint az arányos és hatékony munkavégzést tartottam szem előtt.  
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2018-ban javaslatomra a munkaközösség-vezetők számának felére csökkentése fejében 
kaptunk még egy igazgatóhelyettesi (tagozatvezetői) státuszt. A fenntartó tankerület 
partner volt ebben, így sikerült megteremteni egy olyan optimális vezetési struktúrát, 
amely már nagyban megfelel a 2013 előtti viszonyoknak. Ennek legfontosabb eleme, hogy 
minden tagozatnak (zenei, képző és közismeret) van egy magasabb vezetője, ami azért 
fontos, mert tagozatokon belül is szerteágazó a feladatrendszer, amit célszerű egy 
szakembernek összefognia. 
Az igazgatóhelyettesek számos delegált feladatot önállóan ellátnak, nagyban segítve 
vezetői munkámat. Úgy vélem, számukra is fontos, hogy részben önállóan és saját 
elképzelés szerint vezessék tagozataikat. Magam is igyekszem éreztetni helyetteseimmel, 
hogy nem véletlenül ők kerültek erre a posztra, megbízom a munkájukban, nagyra 
értékelem és segítem erőfeszítéseiket. Természetesen a fontosabb dolgokban 
egyeztetünk, összedolgozunk. Kivétel nélkül minden, az iskolával kapcsolatos vezetői 
elképzelésemet előzetesen megosztom és megvitatom vezetőtársaimmal. A tágabb 
vezetőség és a nevelőtestület elé terjesztett határozati javaslataim mindegyike élvezi 
helyetteseim támogatását is. Bizonyos szakmai kérdésekbe nem szólok bele, az ilyen 
jellegű előterjesztéseket, döntéselőkészítéseket jobbára szakos vezetőtársaimra bízom. 
Nyitott vagyok a javaslataikra, és hálás vagyok azért, hogy igazi vezetői közösségként, és 
nem valamiféle tekintélyelvű, tervutasításos hierarchiában dolgozunk.  
 
(A jelenlegi és remélem, hogy immáron végleges szervezeti-vezetési struktúrát az alábbi 
ábra szemlélteti – a szakszervezet iskolai alapszervezete időközben megszűnt – a szerk.) 
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        Minden hét elején meetinget tartok a vezetőtársakkal, melyen megbeszéljük a heti 
teendőket, ügyeleti beosztásokat, aktualitásokat. 
Havi rendszerességgel tartunk vezetőségi megbeszéléseket (általában a tankerületi 
igazgatói értekezletek délutánján, vagy másnapján, hogy frissen tudjam tájékoztatni a 
kollégákat az ott elhangzott fontos információkról). A vezetőségi megbeszélésekre 
meghívom az érdekképviseleti szervezetek vezetőit is, különösen, ha a napirend úgy 
kívánja. A szakszervezeti csoport feloszlott tavaly az iskolai szakszervezeti vezető 
lemondásával, így egyedüli érdekvédelmi szervezetként maradt a Közalkalmazotti 
Tanács, ki tudja, hogy meddig. (A KT-ok működése régóta csak formális, valódi 
érdekvédelmi szerepet nem tudnak betölteni.) 
 
        Alapvetően demokratikus vezetőnek tartom magam, minden fontos döntés előtt 
kikérem az érintett munkatársak és fórumok véleményét, sőt, legtöbbször a 
döntéselőkészítést is közösen visszük véghez. Így még nem fordult elő, hogy bármely 
fontos határozati javaslatomat elutasította volna a nevelőtestület, az alkalmazotti 
közösség, vagy más iskolai grémium. Mi több, az eddigi vezetői tevékenységem alatt szinte 
kivétel nélkül egyhangúlag támogatták javaslataimat az iskolai közösségek. Úgy 
gondolom, hogy ez a vezetési stílus és technika eredményes, mert mindenki magáénak 
érezheti az iskolai döntéseket, nem egy felülről vezérelt tekintélyelvű rendszerben kell a 
munkájukat végezniük munkatársaimnak. Ez a vezetői attitűd az egyéniségemből fakad, 
így valószínűleg, ha akarnék, se tudnék rajta változtatni. De nincs is okom erre, a 
továbbiakban is hasonlóképp irányítanám az iskolát.  
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3.7. SZERVEZETI KULTÚRA 
 
3.7.1. INTÉZMÉNYIRÁNYÍTÁS, KOMMUNIKÁCIÓ 
 
 Kapcsolattartás a vezetőséggel, kollégákkal: 
Ahogy fentebb írtam, minden hét elején meetinget tartok a vezetőtársakkal, melyen 
megbeszéljük a heti teendőket, ügyeleti beosztásokat, aktualitásokat. Havi 
rendszerességgel tartunk vezetőségi megbeszéléseket a munkaközösségvezetőkkel 
kiegészülve. Ezeket általában a tankerületi igazgatói értekezletek délutánjára, vagy 
másnapjára hívom össze, hogy frissen tudjam tájékoztatni a kollégákat az ott elhangzott 
fontos információkról. (Tudván, hogy az igazgatói értekezleteket általában országos 
tankerületi igazgatói értekezlet előzi meg, így lényegében egy, legfeljebb két napon belül 
a központi fenntartói, minisztériumi gondolatok eljutnak az iskola vezetőségéhez is.)  
A nevelőtestületi értekezletek közül a legfontosabb a tanévnyitó értekezlet, a félévzáró és 
a tanévzáró értekezlet. Emellett az osztályozó értekezletek fixek még, utóbbiakon csak az 
adott osztályokban tanító kollégáknak kell kötelezően részt venniük.  
Iskolánk nem egy átlagos iskola, ez nehézséget jelent a vezető számára. Nálunk egészen 
eltérő munkarendben dolgoznak a kollégák. Vannak szaktanárok, akik csak a hét első 
felében, vagy második felében tartják meg szakmai óráikat blokkosítva, és vannak olyanok 
is (főleg közismereti pedagógusok), akik a hét minden napján tanítanak. Eleve az iskola 
munkarendje is eltérő az átlagostól, mivel a nulladik órára 7.15-kor csöngetnek be, az 
utolsó, 13. óráról 19.50-kor csöngetnek ki. Főleg a zenetanár kollégák a délutáni, esti 
időszakban tanítanak, míg a közismereti kollégák jellemzően a délelőtti idősávokban. 
Tovább bonyolítja a helyzetet, hogy tanáraink közel fele nem szombathelyi, hanem bejáró 
pedagógus. (Például 6 kollégánk Budapesten lakik, de járnak hozzánk dolgozni 
Nagykanizsáról, Sárvárról, Szentgotthárdról és más távolabbi településekről is. Sok 
pedagógus más intézményekben is dolgozik, például egyetemen, vagy valamelyik 
zeneiskolában tanít, a szimfonikus zenekarban zenél, ami kötött elfoglaltságot jelent 
számára. Így igen körülményes, szinte lehetetlen vállalkozás rendszeres nevelőtestületi 
értekezleteket összehívni, olyanokat, melyeken a kollégák zöme részt is tud venni. Mi 
lehet a megoldás? A koronavírus járvány során gyakorlattá váltak az online értekezletek, 
ezt a lehetőséget azóta is fenntartom, és tervezem a jövőben is rendszeresíteni, így 
nagyobb eséllyel kapcsolódhatnak be azok is a tanácskozásba, akik távol laknak. Erre 
bevált időpontnak tűnik a péntek 14.00 óra, mikorra a tanórák zöme már véget ér, a 
legtöbb pedagógus már kötetlen munkaidőben van. Emellett a legfontosabb 
kommunikációs csatornánk a kör-e-mail. Mondhatjuk, hogy utóbbi az egyetlen olyan 
kapcsolattartási lehetőség, ami időben elér minden kollégához. Elvárom a 
munkatársaimtól, hogy naponta legalább egyszer olvassák el az e-mailjeiket. (Bizony 
régebben akadtak olyan idősebb pedagógusok, akiknek ez szokatlan volt, akiknél hetek 
teltek el úgy, hogy nem nyitották meg üzeneteiket. Szerencsére ma már nincs ilyen.) 
Igyekszem nem zaklatni a kollégákat az elektromos üzenetekkel, csak akkor írok, ha 
valami fontos vagy határidős dolgot kell megosztanom velük. Külön-külön 
csoportüzenetet írok szakmai témakörökben a zenészeknek, képzősöknek, a közismereti 
tanároknak, osztályfőnököknek és így tovább, hogy fölösleges információval ne terheljem 
a kollégákat. Ugyanígy járnak el vezetőtársaim is, akik viszont kérésemre nekem is 
postázzák a tagozati üzeneteket, így nagyobb rálátásom van a tagozati munkára is. 
Ósdi eljárásnak tűnik, de hagyományőrző, és úgy tűnik, hogy a kollégák számára fontos, 
hogy a tanári szoba ajtaján elhelyezett táblára krétával kiírjuk a fontos információkat, 
például a hiányzó pedagógusok nevét, vagy az óracseréket. 
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 Személyes kapcsolattartás: 
A köznevelési mestervezetői tanulmányaimból merítkezve 2017-től bevezettem a tanév 
végi ún. évértékelő beszélgetéseket. A vállalati szférából importált eljárás számomra 
nagyon hasznos volt, csak akkor és ott derült ki, hogy egy-egy kollégának hányféle 
gondolata, javaslata van az iskolával kapcsolatban. A négyszemközti beszélgetések során 
a kollégák jobban megnyíltak, hiszen abban az órában csak ők voltak a fontosak 
számomra, nem kutyafuttában kellett elmondaniuk véleményüket, problémáikat. 
Ugyanakkor nem mindenki fogadta pozitívan az évértékelő beszélgetéseket; akadtak az 
idősebb kollégák közül, akik úgy élték meg, hogy az igazgató „berendelte őket”, egészen 
addig, amíg részt nem vettek rajta. Ami engem illet, mondhatom, hogy rendkívül 
időigényes elfoglaltság 70-80 alkalmazottra külön egy-egy órát szentelni. Mégis – főleg, 
hogy a járvány miatt két éven át nem volt lehetőség a személyes jelenléti beszélgetésekre 
– tervezem ezen igen hasznos konzultációk fenntartását még akkor is, ha egyesek 
idegenkednek tőle. És nem csak én tervezem folytatni ezt a gyakorlatot, hanem 
előreláthatóan kötelezővé is teszi a minisztérium a belső értékelési rendszer szeptemberi 
bevezetésével, melynek keretében a tanév elején és a végén is le kell ülnöm személyes 
beszélgetésre minden egyes pedagógussal.   
Az óralátogatások szintén lehetőséget adnak a pedagógusok munkájának mélyebb 
megismerésére. Régóta vezetői kötelezettség is az időnkénti óralátogatás. Sajnos a 
koronavírus egy időre ezt is felfüggesztette. A járvány elmúltával, miután rendeztük 
sorainkat, újra indítottuk az óralátogatásokat, de a belső értékelés rendszere a következő 
tanévektől rá is kényszerít erre. Emellett a minősítési eljárások zöme is magába foglalja 
az óralátogatást, óraértékelés. Úgy gondolom, hogy egy-egy óralátogatás során nagyon 
sok minden kiderül egy pedagógusról, nemcsak a szakmai munkájáról, hanem a 
személyiségéről, a diákokhoz való viszonyulásáról is. 
 
 Informális programok: 
Őszintén meglepett, hogy még a tantestületi kirándulásokra is érkezett olyan megjegyzés, 
hogy visszahozom a rossz emlékű idők brigád kirándulásait, miközben e régebbi iskolai 
hagyomány felelevenítésével, újra indításával egészen más szándékom volt. Nemes 
egyszerűséggel szerettem volna, ha kikapcsolódik, közösségi élményhez jut a 
nevelőtestület. Értelemszerűen tanítás nélküli munkanapra hirdettem meg a 
kirándulásokat, még véletlenül sem terveztem a pedagógusok szabadidejével. Ennek 
ellenére sem tettem kötelezővé a részvételt, bár nyilván megtehettem volna. Azt 
gondolom, hogy a járvány előtt lebonyolított tantestületi kirándulások (mind az őrségi, 
mind a balatonfelvidéki) jól sikerültek, hangulatosak, látványosak voltak. Terveztem a 
folytatást, de nem egyszerű dolog az utazáshoz pénzt keríteni.   
Régi hagyomány iskolánkban, hogy a karácsony előtti utolsó tanítási nap délutánján közös 
karácsonyi koncerttel búcsúztatjuk az óévet, melyen elsősorban a pedagógusok lépnek fel 
hangszerjátékkal, verssel. A délután folyamán kézműves napot tartanak a képzősök, este 
pedig „batyus bulival” lazít az alkalmazotti közösség. Ugyanígy a tanévzárást követően is 
tartunk egy kötetlen összejövetelt. A karácsonyi és évzáró rendezvényre meghívjuk 
nyugalmazott kollégáinkat is a portástól az igazgatóig bezárólag, a szépen kivitelezett 
meghívókat természetesen magam írom alá. Ezen programok szervezésében a 
Közalkalmazotti Tanács közreműködik.  
Vezetőként nagyon fontosnak és hasznosnak tartom a fenti hagyományos 
összejöveteleket és bármely informális közösségi eseményt, mivel más alkalmakkor alig-
alig találkozik egymással a teljes nevelőtestület / közalkalmazotti közösség. 
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3.7.2. VISELKEDÉSKULTÚRA, INTÉZMÉNYI PROTOKOLL 
 
       A viselkedéskultúra az egyik legérzékenyebb területe a pedagógusi létnek. Minden 
iskolának elemi érdeke is, hogy dolgozói, diákjai az illemszabályokat betartva éljék 
életüket. A pedagógusoktól elvárt, hogy példamutatóan viselkedjenek, hiszen 
megjelenésükben is képviselik az intézményüket. Ugyanez fokozottan érvényes az 
iskolavezetőkre. Nem mellesleg a Nemzeti Pedagógus Kar is összegyűjtötte, Etikai 
kódexébe foglalta ezirányú útmutatásait, elvárásait – a dokumentumot annak idején 
ismertettem a kollektívával, majd a tanári szobában kifüggesztettem. 
       Az intézményi protokoll a másik olyan terület, amelyre jómagam nagy hangsúlyt 
fektetek, talán nem véletlen, hogy ezzel a területtel foglalkozom a köznevelési 
mestervezető képzésen is. Rengeteg a hiányosság e téren intézményeinkben a helytelenül 
kitett zászlóktól kezdve a rendezvények hibás lebonyolításáig bezárólag. Vezetőként 
igyekszem a helyes irányba terelni a kollégákat is, és ragaszkodom ahhoz, hogy a 
jogszabályi és protokoll előírásoknak mindenben megfeleljünk. Ugyanerre ösztökélem 
egy-egy rendezvényen vendégeinket is. A 2021. szeptemberi, iskolánkban tartott városi 
tanévnyitó ünnepélyt megelőzően például több lépcsős egyeztetést folytattam az 
önkormányzat illetékeseivel, saját pénzből zászlókat vásároltam, bejártuk a lehetséges 
helyszíneket, megbeszéltük az ültetési rendet, az állófogadás részleteit, és így tovább. 
A köznevelési mestervezetőképzésen a vezetőtársakat, hallgatókat saját készítésű 
segédanyaggal, jegyzettel is ellátom. Többen engedélyt kértek már tőlem, hogy saját 
intézményükben ismertethessék az abban foglaltakat, mert úgy gondolták, hogy az egész 
nevelőtestületnek meg kell ismernie az intézményi etikett és protokoll írott és íratlan 
szabályait. Úgy gondolom, hogy elkelne egy ilyen jellegű továbbképzés a mi 
tantestületünknek is, de eddig ódzkodtam attól, hogy ez irányban okítsam a kollégákat. 
Nem tartom kizártnak, hogy a jövőben tanévzáró vagy tanévnyitó értekezletek keretében 
foglalkozzunk ezzel a témával is, kiváltképp, hogy sok fiatal kollégánk is van, akiknek 
nagyobb eséllyel lehetnek újak ezek az információk.  Kisebb eredményeket máris elértem 
e területen. Érzékelhetően jobban odafigyelnek az öltözködésükre a pedagógusok egy-egy 
iskolai ünnepély, rendezvény alkalmával, és ugyanez tetten érhető a diákoknál is egy-két 
kivételtől eltekintve.  
 

   
 

(Városi tanévnyitó ünnepség és állófogadás 2021-ben iskolánkban. Fotók: Savaria Fórum) 
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3.7.3. HAZAI ÉS NEMZETKÖZI PARTNERKAPCSOLATOK 
 
 UNESCO-együttműködések: 
Az elmúlt években sikeresen vettünk részt országos kreatív gyermekjogi és anti-
diszkriminációs projektekben, melyek a Kanadai Nagykövetség védnöksége alatt, illetve 
az Oktatási Jogok Biztosa és a Vizuális Világ Alapítvány szervezésében zajlottak. Ezek után 
jutottunk arra a döntésre, hogy felvételt kérjünk az UNESCO Társult Iskolák programjába.  
A Társult Iskola táblát Budapesten, a Nagy Imre Emlékházban vehettük át Vágvölgyi 
András koordinátor kollégámmal ünnepélyes keretek között Dr. Soós Gábortól, az 
UNESCO Magyar Nemzeti Bizottság főtitkárától. 
 

  
 

(Fotók: Táblaátadás és kapcsolatépítés, fotók: UNESCO MNB, Nagy Imre Emlékház) 
 

„Az UNESCO fő feladatai az oktatás, kultúra, tudomány és kommunikáció etikai 
aspektusainak vizsgálata, a pluralizmus erősítése, a kisebbségek jogainak elismertetése, 
az interdiszciplináris probléma-megközelítés "népszerűsítése" a döntéshozók körében, a 
regionális együttműködés erősítése, ugyanakkor a normatív-jogi, az információs-
dokumentációs és tájékoztatási, a "gondolat-laboratóriumi" és világfórum típusú funkciók 
megtartása.” – olvasható az UNESCO Magyar Nemzeti Bizottsága honlapján. 
 
A szervezethez újabb, személyes kapcsolódási pont volt, hogy igazgatóként megtisztelő 
felkérést kaptam 2017 júniusára az EMMI és az UNESCO MNB által a Tihanyi Bencés 
Apátságban szervezett vallásközi konferencia kerekasztal-beszélgetésére, melynek 
témája „Az egymást követő, egymásért felelős generációk etikai és kulturális kapcsolatai” 
volt. A konferencia a legjelentősebb hazai egyházak vezetőinek teljes körű részvételével 
zajlott, jómagam a témakör oktatási, művészeti vonalát képviseltem a kerekasztal-
beszélgetés során.  
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(1. fotó: Balog Zoltán miniszterként tartja nyitóbeszédét a konferencián; 2. fotó: 
Jómagam is a meghívottak sorában. A fényképek forrása a Magyarkurir.hu.) 

 
 
      2017 novemberére pedig meghívást kaptam a Magyar Tudományos Akadémiának és 
az UNESCO Magyar Nemzeti Bizottságnak a filozófia világnapja alkalmából tartott „A 
fejlődéstől a fenntarthatóságig” című közös tudományos tanácskozására az MTA Székház 
Dísztermébe.  
Ezek az alkalmak a tapasztalatszerzés és kapcsolatépítés mellett arra is alkalmasak, hogy 
vezetőként népszerűsítsem iskolánkat. Az UNESCO alapértékei eleve több szinten 
megjelennek iskolánkban; a tolerancia, a diszkrimináció elutasítása, a humánökológia, 
környezetvédelem ügyével számos ponton találkozhatnak diákjaink; tanórákon, 
csoportos alkotói tevékenység, nemzetközi kapcsolatok során. A környezetvédelem ügyét 
magam is sarkalatos feladatnak tartom, és nagyobbrészt az etika, kisebb részt a 
történelem, társadalmi és állampolgári ismeretek tárgy keretében igyekszem 
mélyrehatóbban feldolgozni a témakört. Civil életemben, korábban újságíróként vagy 
éppen zenészként személyesen is aktív résztvevője voltam néhány jelentős helyi és 
nemzetközi környezetvédelmi mozgalomnak.  
 
 Nemzetközi kapcsolatok: 
2021-ben a Transformation International Medallich Projekt kiállításon Japánban 
mutatkoztak be képzős diákjaink. A művészeti egyetemeknek rendezett rangos 
nemzetközi kiállításon egyedüli középiskolaként voltunk jelen. A rendezvényen 
személyesen is részt vett két művésztanárunk.  
Szintén 2021-ben a New York X Design fesztivál kiállításának menedzselésében vett részt 
két művésztanárunk a mozgókép- és animációtervező szakról. Hazatérve 
élménybeszámolóval gazdagították diákjainkat. 
Folyamatban van egy négy országot átölelő nemzetközi zenei együttműködés is az 
Erasmus program égisze alatt. Rövidesen a megvalósítás szakaszába ér az igen 
színvonalasnak ígérkező zenekari együttműködés. 
A képző- és iparművészeti tagozatunk egy volt diákunk révén németországi 
bemutatkozás előtt áll, itt is előrehaladott a szervezés.  
A sepsiszentgyörgyi Plugor Sándor Művészeti Líceum vezetőjével még 2013-ban írtam alá 
együttműködési szándéknyilatkozatot, miután lebonyolítottunk egy szakmai 
programokkal fűszerezett oda-vissza csereutazást. Éppen ideje lenne újabb tartalommal 
megtölteni a két iskola kapcsolatát. Ha lehetőségem lesz rá, ezen munkálkodom majd a 
következőkben, mivel meggyőződésem, hogy a hangulatos és emlékezetes utazások 
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mellett más fontos hozadékai is vannak az efféle partnerségnek, így a szakmai 
tapasztalatcsere, és a nemzeti kapcsolatépítés.  
Az ausztriai művészeti egyetemekkel élő kapcsolata van iskolánknak, zenész diákjaink 
jelentős része Bécsben, Grazban, Salzburgban folytatja felsőfokú tanulmányait. Az 
egyetemekkel szoros szakmai kapcsolata van művésztanárainknak, többen Ausztriában 
is dolgoznak tanárként, korrepetitorként.  
 
 Hazai parnerintézmények: 
Munkánk során számos oktatási és közművelődési intézménnyel kerülünk többé-kevésbé 
szoros kapcsolatba. Ilyenek például az alapfokú művészeti iskolák, múzeumok, 
művelődési házak, könyvtár és így tovább. E fejezetben néhány fontosabb 
partnerintézményi kapcsolatról, illetve kapcsolati lehetőségről írok.  
       Hét éve kötöttem partnerintézményi megállapodást egyik volt alma materemmel, a 
Pécsi Tudományegyetemmel. „A megtisztelő címet tanúsító táblát október 28-án a Pécsi 
Tudományegyetem Rektori Hivatalának Szenátusi termében ünnepélyes keretek között 
vehette át Rápli Róbert igazgató Prof. Dr. Font Mártától, az egyetem Tanárképző 
Központjának főigazgatójától.” – tudósított a 2015-ös eseményről a Vaol.hu „Egyetemi 
partneriskola lett a szombathelyi művészeti szakközép” címmel. A partnerintézményi 
kapcsolat nem csak egy, az iskola bejáratánál díszelgő táblában merül ki, hanem több 
alkalommal kapunk meghívást szakmai értekezletekre, véleménycserére az oktatás 
területével kapcsolatban, valamint ingyenes továbbképzésre is adódik időnként 
lehetőségünk (helyettesem így végezte el a PTE támogatásával a két éves, szakvizsgát is 
adó gyakorlatvezető mentorpedagógus szakot). Készséggel fogadunk tanítási gyakorlatra 
is hallgatókat az egyetemről. 
Később a Nyugat-magyarországi Egyetemmel is született egy hasonló tartalmú, igaz, csak 
szóbeli megállapodás. Miután az egyetem helyét átvette Szombathelyen az ELTE, adja 
magát a lehetőség, hogy szorosabbra fűzzük a helyi egyetemi kampusszal is a 
partnerkapcsolatot. Volt is erre vonatkozóan kezdeményezőkészség az egyetem rektora 
részéről és közös program is szerveződött már iskolánk és az egyetem Vizuális Művészeti 
Tanszéke között, de a rektorváltással egyelőre parkolópályára került a kapcsolatépítés. 
Vezetőként tervezem az egyetemmel való kapcsolat kiszélesítését. E törekvés jegyében 
kérjük fel időnként a reprezentatív kiállításunk nyitóbeszédére az egyetem művészeti 
tanszékének vezetőjét is. 
 

     
 

(1. fotó: A partnerintézményi szerződés aláírásakor a PTE-n, fotó: PTE;  
 2. fotó: Dr. Németh Istvánnal, az ELTE SEK korábbi rektorhelyettesével és Dr. Bordács        
               Andreával, a Művészeti Tanszék vezetőjével. fotó: Vaol.hu) 
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Utóbbi fotón éppen az intézményeink közötti kapcsolatépítés lehetőségéről nyilatkozunk 
a sajtónak. Úgy gondolom, hogy az intézmények kölcsönösen profitálnak az ilyen 
együttműködésekből. Az egyetemek biztosítani tudják hallgatóik gyakorlati képzését, mi 
mint iskola, bekapcsolódhatunk a pedagógusképzés szisztémáját alakító egyetemi 
folyamatokba, valamint a hallgatók fogadásával reflektorfénybe helyezzük iskolánkat. A 
hallgatók pozitív személyes benyomásaiból hosszabb távon is profitálhat iskolánk; kiváló 
kollégákat és diákokat is nyerhetünk általa.  
Nem hivatalos, mégis igen hasznos kötődés a felsőoktatáshoz, hogy több pedagógus 
kollégánk tanít olyan egyetemeken, ahová középiskolás diákjaink is orientálódhatnak. 
Akad például olyan kollégánk, aki tehetséges zenész növendékét saját maga taníthatja 
tovább zeneművészeti egyetemen, így a személyes és szakmai kötődés, inspiráció tovább 
erősödhet pedagógusaink és diákjaink között.  
 
      Az egyetemek mellett több hazai iskolával is szorosabb a kapcsolatunk. A hazai, helyi 
középiskolák közül rendszeres együttműködésünk van az ELTE Bolyai János Gyakorló 
Gimnáziummal, amely iskolával minden évben közösen rendezzük meg az október 6-ai 
megemlékezést. (Lásd még 3.7.5.) Izgalmas kapcsolatunk van az Élelmiszeripari és 
Földmérési Technikummal, rendszeresen barterezünk egymással; ők igényeink szerint 
pogácsákkal, süteményekkel látnak el minket a nagyobb rendezvényeinken, mi pedig 
zenés műsorral színesítjük az ünnepségeiket. 
        Partnerkapcsolataink sorában említést érdemelnek azok az alapfokú 
művészetoktatási iskolák, melyekből rendszeresen jelentkeznek hozzánk a 
nyolcadikosok. Kiemelten Szombathelyről a Váci Mihály Általános Iskola és AMI valamint 
a Bartók Béla Zeneiskola, és ide sorolva minden környékbeli, főleg Vas vármegyei 
zeneiskolát, AMI-t.  
 
 Szülők, diákok: 
Egy iskola talán legfontosabb partnerei a fenntartó mellett a szülők és a diákok. 
Természetesen mindnyájukkal igyekszünk jó kapcsolatot ápolni. Viszonylag ritkán adódik 
komolyabb nézeteltérés tanítványaink felmenőivel, de ha akad is ilyen, az tapasztalatom 
szerint legtöbbször félreértésből, vagy félinformációkból ered. A higgadt, megértő 
pedagógusi és vezetői magatartás mindig közelebb visz a megoldáshoz.  
A diákokkal való kapcsolatot is a kölcsönös tisztelet mentén kell fenntartanunk amellett 
is, hogy elvitathatatlan és helyes a diák-tanár alá-fölérendeltségi viszony. Ezzel együtt a jó 
pedagógus teljes értékű partnernek tekinti a diákját. Azt gondolom, hogy iskolánkban 
kiemelkedő szintű a tanár-szülő és a tanár-diák kommunikáció. Működnek ehhez a 
megfelelő tájékoztató fórumok és kommunikációs csatornák. Osztályfőnökeink zöme 
tapasztalt, és nagy energiát fektet a szülőkkel, diákokkal való harmonikus, konstruktív 
kapcsolat kiépítésére, fenntartására. Intézményvezetőként azzal tudtam honorálni a 
munkájukat, hogy a rendelkezésre álló osztályfőnöki pótlék éves megtervezésénél éltem 
a differenciálás lehetőségével, és díjaztam a többletmunkát.  
Tapasztalatom szerint a szülők is honorálják pedagógusaink fáradozását nem anyagi 
értelemben persze, de számos pozitív visszajelzést és köszönetet kapunk tőlük, jóval 
többet, mint amennyi kritikával illetik a munkánkat.  
A Szülői Munkaközösséggel és a Diákönkormányzattal élő a kapcsolatom. A szülőkkel, ha 
kellett, online megbeszélést tartottunk a járvány idején is. Számos alkalommal kérik a 
diákok, hogy jelenjek meg a gyűléseiken, hogy elmondhassák a problémáikat, 
javaslataikat, illetve, hogy tájékoztassam őket egy-egy döntés hátteréről. Én ezt szívesen 
megteszem, mert jól emlékszem, hogy annak idején milyen aktív diákéletet éltem 



Rápli Róbert: intézményvezetői pályázat 2023. 
 

45 

 

ugyanebben az iskolában, és hogy nekem is mennyire fontos volt az iskola életében való 
hathatós részvétel. Ehhez vezetőként minden lehetőséget megadok a DÖK-nek a jövőben 
is.   
 
 Alapítvány: 
Iskolánkban alapítvány is működik. A Művészeti Szakközépiskoláért Alapítvány fő 
feladata, hogy pluszforráshoz juttassa az iskolát és a diákokat. Célja a tanulók szakmai 
támogatása, mindenekelőtt az országos versenyeken, továbbképzéseken való részvételi 
lehetőség formájában, de alapítványi pénzből finanszírozzuk az év végi jutalomkönyvek, 
utalványok egy részét is. Nem az iskolának, hanem az alapítványnak volt lehetősége 
elnyerni a Magyar Művészeti Akadémia 5 millió forintos támogatását, és az alapítvány 
részére tudnak kisebb-nagyobb összegeket utalni a szülők is, akik támogatni szeretnék a 
diákokat.      
Jómagam nem vagyok tagja az alapítvány kuratóriumának – és azt gondolom, hogy ez így 
helyes, amíg vezető vagyok –, de rendszeresen egyeztetek a pénzfelhasználásról a 
kuratóriumi elnökkel, alkalomadtán vezetőségi értekezletekre is elhívom a kollégát, ha a 
téma indokolja. 
 
 
3.7.4. INTÉZMÉNYI ARCULAT, IMÁZS 
 
       A pályázatom Helyzetelemzés fejezetében foglaltak alapján talán nem önteltség 
kijelenteni, hogy a Szombathelyi Művészeti Szakgimnázium és Technikum egy jól működő 
és az azonos profilú középiskolák körében kiemelkedő színvonalú képzést nyújtó 
köznevelési intézmény, amely a közismereti képzés több területén még a gimnáziumokkal 
is felveszi a versenyt. Azonban naivitás lenne azt gondolni, hogy ezek fényében hátra 
dőlhetünk.  
Első és második 5 éves igazgatói időszakomban is igyekeztem nagyobb hangsúlyt fektetni 
intézményünk népszerűsítésére, arculatfejlesztésére, ez szintén szerepelt a korábbi 
pályázataimban. Ennek megfelelően – az iskolai alapítvány finanszírozásával – egy erre 
szakosodott céggel elkészíttettem egy korszerű és látványos honlapot, amely arculati és 
funkcionális elemeinek kialakításában képzős kollégáim is közreműködtek. A honlapot 
magam frissítem naprakészen, mivel, mint egykori újságszerkesztőnek ebben talán 
nekem van a legnagyobb rutinom a tantestületben. Munkámat néhány kollégám is 
rendszeresen segíti adatszolgáltatással, a helyettesem pedig (aki másodállásban sokáig 
egy nívós szakmai újság korrektora volt) időnként felhívja a figyelmemet az esetleges 
helyesírási hibákra, elütésekre. Hálás vagyok ezért, mert rendkívül fontosnak tartom, 
hogy az iskola megjelenése írott formában is makulátlan legyen. 
Tavaly a folyton változó kihívásokra reagálva ezt a honlapot is újra cseréltük. Az új honlap 
megjelenésében modern, letisztult, elegáns, könnyen kezelhető, nem utolsó sorban 
kompatibilis a mobiltelefonokkal is. A honlapot igen baráti áron készítette el egyik volt 
tanítványunk, az éves fenntartási költséget pedig magam fizettem eddig, mert ez 
egyszerűbbnek, praktikusabbnak bizonyult annál, mint sem hogy bonyolult 
adminisztrációs procedúrák árán a fenntartót terheljem meg a szerverdíjjal, egyebekkel. 
A visszajelzések a weboldalról egyértelműen pozitívak. Természetesen, ha úgy adódik, 
apróbb módosításokat eszközölünk ezen a honlapon is, ilyen volt például, hogy a napi 
szintű covid-jelentések idején készítettünk egy Covid almenüt, amellyel eleget tettünk az 
adatszolgáltatási kötelezettségünknek. Ha a járvány végleg lecseng, nyilvánvalóan 
töröljük a felületről a fölöslegessé váló menüt.  
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Napi átlagban kb. 20-30 percet vesz el az időmből a honlap frissítése, de nem sajnálom rá 
az energiát.  Azt gondolom, hogy a kollégáim nem is tudják, mennyi munkával jár a honlap 
frissítés, természetesnek veszik, hogy ha megnyitják, aktuális híreket látnak. Bár sok 
helyen a rendszergazda feladata az iskolai weboldal kezelése, én azt gondolom, hogy ez a 
kevés olyan feladatok egyike, amit célszerű valamelyik intézményvezetőnek végeznie, 
vagy legalábbis közreműködni benne. Enyém ugyanis minden felelősség a tekintetben, 
hogy az iskola hivatalos oldalán mi jelenik meg, és hogy milyen formában. Hatékonyság 
szempontjából sem előnytelen, hogy vezetőként akár az otthonomból hétvégén vagy 
ünnepnapon is frissíthetem a felületet, kitehetek fontos híreket, amíg erre nem szívesen 
kérném meg szabadnapján az informatikusunkat. Végül adatvédelmi szempontból is jó, 
ha az e téren tájékozottabb iskolaigazgató kezeli a felületet. Amennyiben 
intézményvezető maradok, folytatom ezt a jól bevált gyakorlatot. Ugyanakkor 
célszerűnek látom, hogy hozzáférést adjak a közvetlen munkatársaimnak, 
vezetőtársaimnak is az oldalhoz, miután már jól tudják, hogy milyen elvárásaim vannak a 
felülettel kapcsolatban.  
Az új honlapon felül bannerképek váltogatják egymást. Alatta időrendi sorrendben 
jelennek meg a fontosabb hírek. Íme egy képernyőfotó: 
 

 
 
       
       Egyik pedagógusunk létrehozott egy iskolai Facebook-oldalt is, és az egyes tagozatok, 
szakok is törekszenek a közösségi hálón való egyéni megjelenésre. Ezeket a nem hivatalos 
felületeket ők kezelik, tartalmukba nem szólok bele, csak időnként kérem meg őket, hogy 
rakjanak ki egy-egy fontosabb tájékoztatást, hogy a diákok több helyről is 
tájékozódhassanak.  
       Igyekeztem felkelteni a regionális sajtó figyelmét is iskolánk iránt. Ezen 
törekvésemben több kollégám is segítségemre volt; nemcsak az iskolai 
nagyrendezvényeinkről, eredményeinkről, hanem gyakran kiváló művésztanárainkról is 
megjelentek riportok, interjúk, melyek mind hozzájárulhattak ahhoz, hogy minél többen 
megismerjék iskolánk profilját, minőségét.  Ide kívánkozik, hogy miként a tankerületnek 
is vannak bizonyos elvárásai az iskolai sajtónyilatkozatokkal kapcsolatban (pl. hogy 
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írásban feltett kérdésekre és írásban válaszoljunk), nekem is van elvárásom a kollégákkal 
szemben. Mindenki tudja már a tantestületben, hogy iskolai ügyekben csak én 
nyilatkozhatok, illetve nyilatkozhat kolléga is (pl. szakmai dolgokban), de arról is tudnom 
kell előzetesen. Akár tetszik, akár nem, az intézményvezető egyszemélyi felelős, valamint 
az ő jogköre az intézmény képviselete. Nincs is ezzel gond, a munkatársak megértik ezen 
elvárásokat.  
      Fontosnak tartom, hogy az iskoláról, rendezvényeinkről megjelenő kiadványaink 
minőségiek legyenek kivitelben, megjelenésben, tartalomban egyaránt. Azt gondolom, 
hogy egy művészeti szakgimnáziumtól különösen elvárható ez, különösen annak 
fényében, hogy grafikus képzés is folyik az iskolában, melyen grafikusművész kollégák 
oktatnak. Ragaszkodom hozzá, hogy nyomdába kerülés, sokszorosítás előtt átnézzem az 
összes plakátot, szórólapot, meghívót. Példaként álljon itt néhány kiadvány a 
közelmúltból: 
 

   
 

(Tagozati prospektusok és felvételi tájékoztatók előlapjai.) 
 
        Iskolánknak és tagozatainknak többféle logója is van, időnként változtatni is kellett 
ezeket, ahogyan módosult intézményünk hivatalos elnevezése. Íme néhány változat: 
 

             
 
Újabban jelvényeket, kitűzőket, pólókat, feliratos, iskolai emblémával ellátott táskákat is 
forgalmaznak diákjaink. Ezek egy részét a textil szak műhelyeiben sokszorosítják, és 
jutányos áron árulják. Magam is  támogatom ezen törekvést, és fontosnak tartom azt is, 
hogy a különböző rendezvények, versenyek, felvételik, nyílt napok alkalmával iskolánkba 
látógató vendégeink kapjanak emlékbe egy-egy iskolát népszerűsítő „ereklyét”. Ha 
szükséges, ehhez anyagi forrást is biztosítok a jövőben.   
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       A fentiekből is látszik, hogy magam is komolyan veszem az iskola megjelenését, 
imázsát, ám mindezen törekvések és intézkedések ellenére is meglepő visszajelzéseket 
kapunk időnként. Néhányan még mindig azt gondolják, hogy a művészetiben „lila ködben” 
bóklászó csodabogarak múlatják az időt. Ugyanők nagyon meglepődnek, ha elvetődnek 
egy-egy koncertünkre, kiállításunkra, filmbemutatókra, vagy szembesülnek kiváló 
eredményeinkkel. Tapasztalatom szerint még mindig tartja magát az előítélet is, miszerint 
a közismereti képzés gyenge és lényegtelen ebben az iskolatípusban. (Akad 
művésztanárunk is, aki ezt a nézetet vallja, alighanem ilyen emlékei maradtak a régi 
diákévekből, és valljuk be, kezdetben tényleg háttérbe szorult a közismeret. Ma más idők 
járnak, érettségin ugyanazokat a feladatsorokat kell diákjainknak is teljesíteni, mint a 
gimnazistáknak. A tankönyvek is azonosak, és lényegében az érettségi bizonyítvány is.) 
Miközben látható az eredményekből, hogy nagy hangsúlyt fektetünk a szakmai képzésre, 
szeretném, ha minél többekhez eljutna az is, hogy fontosnak tartjuk, hogy általánosan 
művelt, értelmes, gondolkodni, a társadalomban eligazodni képes fiatalok kerüljenek ki 
iskolánkból. Ennek jegyében, mintegy a szándékot erősítve javaslatomra, de a vezetőség, 
majd a tantestület egyöntetű támogatásával csatlakoztunk 2014-től a magyar és 
matematika központi írásbeli felvételit tartó középiskolák (főleg gimnáziumok) 
táborához. Ezzel is jelezzük a külvilág felé, hogy nem szakbarbárokat keresünk az 
iskolánkba. Ezért külön öröm számomra, ha közismereti tárgyakból érnek el szakmai 
sikereket diákjaink. A leggyakrabban a matematika, a magyar nyelv és irodalom 
területéről érnek el jó eredményeket tanulóink. Nagyra értékelem közismereti tanáraink 
e téren kifejtett erőfeszítéseit, eleve azt, hogy ha rá tudják venni a tanítványaikat, hogy a 
rengeteg szakmai elfoglaltság mellett is benevezzenek, részt vegyenek megyei és országos 
versenyeken. Emellett egyre több az emelt szinten érettségit tevők száma a közismereti 
tárgyakból, bár a művészeti felsőoktatásban ez még nem előírás. A kollégák e téren 
továbbra is számíthatnak az erkölcsi támogatásomra, bíztatásomra. 
        Összeségében úgy gondolom, az iskola pozícionálása, népszerűsítése terén még van 
mit tennünk. Másképp fogalmazva: folyamatos munkát igényel az intézmény 
népszerűsítése, reklámozása még akkor is, ha ehhez nem mindig áll rendelkezésre anyagi 
forrás. Meg kell küzdenünk az esetleges előítéletekkel, ezt segítheti, ha minél több helyen 
megmutatjuk magunkat. Szerencsére diákjaink szívesen és lelkesen vesznek részt a 
külsős fellépéseken. Évente 25-30 alkalommal közreműködnek (főleg zenész 
növendékeink) más intézmények vagy a város különböző rendezvényein, öregbítve ezzel 
iskolánk jóhírét. Azt gondolom, azt tapasztalom, hogy legalábbis kellő ismertséggel 
rendelkezünk az önkormányzatnál, a fenntartónál, és „szeret” minket a sajtó is, mert 
rendre beszámolnak színvonalas rendezvényeinkről, versenyeredményeinkről, vagy 
éppen pedagógusaink munkásságáról. Fontosnak tartom, hogy az iskolánkról megjelent 
fontosabb cikkeket, tudósításokat archiváljuk. Erre a célra rendszeresítettem a honlap 
„Rólunk írták” rovatát, ahol kronologikusan, időben visszafelé haladva jelennek meg a 
cikkek, vagy filmes tudósítások, természetesen pontos hivatkozással. A „Médiatár” menü 
hasonló célt szolgál, képi és hanganyagok, galériák kereshetők benne elő az iskola 
múltjából, jelenéből. Több iskolafilm is készült az elmúlt években, ezek is megtalálhatók a 
honlapon és a Facebook-oldalunkon az érdeklődők számára. Vezetőként úgy gondolom, 
hogy „a jó cégnek is kell a cégér”.  
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3.7.5. TRADÍCIÓK FOLYTATÁSA 
  

A 2.6. fejezetben bemutattam az elmúlt évtized legfontosabb iskolai rendezvényeit, 
hagyományait. Feltett szándékom a jól működő programsorozatok folytatása, esetleg 
újakkal bővítése.  
 
 50 éves jubileum 
Tervezem, hogy méltóképpen megünnepeljük iskolánk 50 éves évfordulóját. 2025-ben 
jubilál iskolánk, egyúttal a régió középfokú művészetoktatása. Nagy jelentőséget 
tulajdonítok az évfordulónak (és általában a jubileumoknak). Korábban a tankerület 
biztosította intézményeinket arról, hogy a kerek évfordulók megünneplését támogatja. 
Bízom a fenntartó partnerségében, de azt gondolom, hogy nemcsak a pénztárcán, büdzsén 
múlik majd a méltó megemlékezés.  
Van mit ünnepelnünk úgy is, mint a vidék első művészeti, zeneművészeti 
szakközépiskolájának, nem is beszélve mindarról a sok-sok kulturális értékről, amit neves 
művésztanáraink és diákjaink tettek hozzá az évtizedek során a városhoz, megyéhez, 
régióhoz. Nem egy alkalmas ünnepi rendezvényben gondolkodnék, hanem a 
művészetoktatást regionálisan átfogó és országos visszhangra találó színes 
programsorozatra, amely kiváló reklámja lehetne általában is a művészetoktatásnak, a 
művészetek teremtette emberi értékeknek és az egyes művészeti ágak pozitív hatásainak. 
Természetesen, mint mindenben, ebben is kikérem és várom majd kiváló és kreatív 
kollégáim javaslatait és közreműködését, hiszen egy jubileum meg kell hogy mozgassa az 
iskola apraját-nagyját.  
 
 Munkatársak elismerése 
A tradíciók sorában fontosnak tartom megemlíteni a kollégákat érintő elismeréseket is.  
A nyugállományba vonuló pedagógusoknak az oktatásért felelős miniszter által aláírt 
Pedagógus Szolgálati Emlékéremmel köszönöm meg minden alkalommal áldozatos 
munkájukat.  
Számos alkalommal nyújtottam be előterjesztést kollégáim önkormányzati, ritkábban 
állami kitüntetésére. Azt gondolom, hogy mindenki számára fontos a pozitív visszajelzés, 
és azt is gondolom, hogy annyi értékes, kiváló ember és szaktanár tanít iskolánkban, hogy 
vezetői hiba lenne nem élni a felkínált lehetőségekkel. Büszke vagyok kollégáimra, 
megérdemlik az elismeréseket. Vezetőként a jövőben is szándékomban áll, hogy 
„kirakatba helyezzem” és szűkös lehetőségeinket figyelembe véve legalább közvetve 
megjutalmazzam az arra érdemes pedagógusainkat. 
 
 
3.8. A SZAKMAI-PEDAGÓGIAI MUNKA FEJLESZTÉSI TERÜLETEI 
 
 A minőségi oktatásért: 
Alapvetőnek tartom a minőségi oktatást. Nem nézem jó szemmel a tunyaságot, a 
megszokásból való tanítást. Posztgraduális továbbképzéseim minduntalan 
rádöbbentettek arra, hogy nem légből kapott divatszlogen az „élethosszig tanulás”, hanem 
nagyon is szükséges létforma, ami nélkül egy pedagógus csak ritkán lehet eredményes 
pályája egészén.  
A minősítő eljárások során rendszeresen járok pedagógus kollégákhoz órákat látogatni a 
régióban. Rengeteg kiváló pedagógust és módszert ismerek meg, ami arra sarkall, hogy a 
mi tantestületünket is kapacitáljam – már ahol egyáltalán szükség van erre – a minőségi 
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munkavégzésre, önfejlesztésre. A tanfelügyeleti látogatások során számos iskolába és 
iskolatípusba eljutok, ötletekkel, tapasztalatokkal gazdagodom, melyek egy részét 
megvalósíthatónak látom intézményünkben is.  
 
 
3.8.1. KÖZISMERETI KÉPZÉS 
 
 Szakgimnáziumi lét: 
Közismereti képzésünk jellemzője, hogy amennyire lehet, alkalmazkodik a 
szakképzéshez. Diákjaink egész napos elfoglaltsága miatt például csak ritkán adunk fel hét 
közben házi feladatot. Viszont a központi követelményrendszert betartatjuk, mindez 
látható az érettségi vizsgák és a kompetenciamérések eredményességéből is. 
A klasszikus természettudományos tantárgyak (földrajz, biológia, fizika, kémia) 
megszüntetése, illetve lecserélése alacsony óraszámú ún. komplex természettudományos 
tantárgyra elbizonytalaníthatja az iskolánkba jelentkezőket. A legfőbb probléma abból 
adódik, hogy a speciális szakgimnáziumi képzés csökkenti az átjárhatóság lehetőségét a 
gimnáziumok felé. (Ez az alternatíva például akkor merül fel, ha egy-két tanév elteltével 
bebizonyosodik, hogy egy adott diák nem eléggé tehetséges az általa választott művészeti 
szakon, vagy például nem várt egészségügyi problémák lépnek fel, ami megakadályozza a 
szakképzés tovább folytatását). Másfelől jogos elvárás a szülők részéről, hogy olyan szintű 
közismereti képzést adjunk, ami révén minél többféle egyetemen továbbtanulhasson az 
érettségiző fiatal. A szakgimnáziumi lét jelenlegi formájában szűkíti a továbbhaladási 
lehetőségeket, már csak azáltal is, hogy a belépő kötelező szakmai érettségi tárgy 
gyakorlatilag megszünteti annak a lehetőségét, hogy szabadon választható közismereti 
tárgyakból tegyen érettségit a végzős diákunk. (Korábban például népszerű választható 
érettségi tárgy volt a művészettörténet, földrajz, informatika, testnevelés, de volt, aki 
társadalomismeret vagy fizika érettségire jelentkezett.) Az érettségi tárgyak beszűkülése 
tovább nehezíti a részképesség-zavaros (egy vagy több tárgyból felmentett BTM-es, SNI-
s) diákjaink helyzetét. Mindamellett az iskolánkba jelentkezők elsöprő többsége 
művészeti pályán képzeli el a jövőjét, és ehhez minden feltétel adott, így szerencsére csak 
keveseket érintenek képzésünk említett hiányosságai. Így is fontos vezetői és vezetőségi 
feladatnak tartom a jövőben is, hogy minden iskolánkba jelentkező diákot és szüleit 
időben és alaposan tájékoztassuk arról, hogy a számos előny mellett milyen hátránnyal 
jár iskolánk képzési profilja. Így senkit sem érhet később csalódás. 
 
 Nyelvoktatás, nyelvvizsga: 
A párhuzamos képzés okozta eddigi heti óraszám és a diákok leterheltsége csak 
keveseknek tette lehetővé iskolánkban, hogy az érettségivel egy időben középfokú 
nyelvvizsgát tegyenek. Inkább a 13., szakképzési évfolyam vagy az egyetemi évek 
időszaka kedvezett az intenzívebb nyelvtanulásnak, nyelvvizsgának. Mivel a 
közelmúltban eltörölték (pontosabban az egyetemekre bízták) a nyelvvizsga elvárásokat, 
sokan fellélegezhetnek. Kétségtelen, hogy a művészeti szakképzés e tekintetben a lehető 
legrosszabb helyzetben van, mivel egész napjukat az iskolában töltik a diákok, és ha 
lyukas óráik vannak, hangszeres gyakorlással, műhelymunkával töltik ki idejüket. Fontos 
volt ez a könnyítés. Mindent elkövetünk a jövőben is, hogy minél több diákunk 
rendelkezzen középfokú nyelvvizsgával az iskolaévek végére. Ezért a közelmúltban 
beépítettük a Pedagógiai programunkba, valamint a felvételi tájékoztatókba is, hogy a 
hozzánk jelentkező diákoknak azt a nyelvet kell tovább tanulniuk, amit általános 
iskolában éveken át nagy óraszámban tanultak (amennyiben az a nálunk is tanított angol 
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vagy német nyelv). Így nő az esélyük arra, hogy minél magasabb szintre jussanak el az 
érettségi évében, és utána a 13. évfolyamban felszabaduló idejüket intenzív 
nyelvtanulásra fordítva nagyobb esélyük lehet a sikeres középfokú nyelvvizsga letételére. 
Másfelől a kezdők nem húzzák vissza a haladó nyelvismerettel rendelkező 
csoporttársaikat.  
 
 Digitális oktatás: 
Azok közé tartozom, akik azt mondják, hogy a koronavírus-járvány okozta kényszerű 
digitális távoktatás, annak sokszínű megvalósítási formája az utóbbi évtizedek 
legjelentősebb hatású oktatási reformját jelentette. Iskolánkkal a lehető legrövidebb idő, 
mindössze egy hétvége alatt átálltunk az online oktatásra. Napok alatt mindenki 
(segítséggel még az idősebb, informatikai téren kevésbé járatos kollégák is) megtalálta a 
számukra legmegfelelőbb internetes platformokat, digitális tananyagokat. És persze 
voltak olyan pedagógusok, akik már korábban is használtak digitális tananyagokat a 
tanóráikon. Természetesen az online oktatás nem pótolta teljesen a jelenléti képzést, és a 
szakmai-művészeti oktatás terén kifejezetten hátrányt jelentett. Ennek ellenére ez volt a 
lehetőségekhez képest a legjobb megoldás.  
A járvány szerencsére lecsengett, immáron a megszokott formában dolgozhatunk. Az 
elmúlt években bebizonyosodott, hogy számos olyan digitális platform és segédanyag 
érhető el akár ingyenesen is, melyek színesebbé és hatékonyabbá tehetik az oktatást. 
Abban is biztos vagyok, hogy ezek száma tovább bővül a jövőben.  Vezetőként támogatni 
fogom, hogy a jövőben minél több praktikus és modern digitális tananyagot használjanak 
kollégáim az oktatásban. Ösztönzöm őket továbbá a módszertani kultúrájuk időnkénti 
megújítására is, mivel a diákok sem egy statikus tömeg. Minden gyakorló pedagógus látja 
és tapasztalja, hogy nem alkalmazhatók egy az egyben eredményesen a 10-20-30 évvel 
ezelőtti módszerek, feladatsorok. Ahogy nem járunk már munkába Trabanttal és 105-ös 
Skodával, úgy elavult szinte minden technika, amit pályakezdő pedagógusként még 
sikerrel alkalmaztunk. Igyekszem a tantestületet nyitottá tenni a módszertani 
továbbképzésekre, minden ilyen jellegű felhívást továbbítottam eddig is részükre. Sokan 
kellően nyitottak a megújulásra, de vannak olyanok is, akiket bátorítani kell ebben.   
 
  
3.8.2. ZENEMŰVÉSZETI TAGOZAT 
 
        A zeneművészeti tagozaton szükségesnek látszik némi modernizálás, változtatás. 
A tagozat osztálytermeiben és szaktermeiben időszerű a hangszigetelés felújítása, ahol 
nincs, ott a falak hangszigetelésének megoldása. 
A Körteremnek elsődlegesen koncertterem funkciója van. Ennek megfelelően szerencsés 
lenne a körfolyosón ma raktárnak, öltözőnek használt helyiséget stúdióvá alakítani, és 
ehhez modern berendezésekkel felszerelni. Így lehetővé válna a növendékhangversenyek, 
országos versenyválogatók minőségi hangrögzítése, archiválása mellett, hogy diákjaink 
stúdiófelvételeket készítsenek maguknak, illetőleg akár külsősöknek is bérbe adhatnánk 
a stúdiót, hiszen a Körterem akusztikája kiváló. Ez az elképzelés szerepelt korábbi vezetői 
pályázatomban is, de sosem volt forrás a megvalósítására, csak remélhetem, hogy a 
jövőben létrejöhet a beruházás. 
        A szakok, szakképzések belső aránya időnként változik, ez nem különleges. 
általánosságban elmondható, hogy kevés rézfúvós növendékünk van, miközben más 
területen bőséges a beiskolázásunk. Ez a helyzet rajtunk kívül álló okok miatt áll fenn, 
ugyanis rézfúvós szaktanáraink jó hírű és felkészült zenetanárok. Mindamellett szakmai 
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előírások, vagy fenntartói elvárások nem írják elő, hogy a zenei szakokra arányos 
mértékben iskolázzunk be növendékeket. Új szakként először idén meghirdettük meg a 
hangkultúrát, remélem, hogy a következő években lesz ilyen szakos diákunk is.     
        Hiányzik a tagozatról egy ún. fogadótér is, amely lehetőséget nyújtanak arra, hogy a 
szülők és a zenetanárok, diákok nyugodt körülmények között konzultálhassanak 
egymással, vagy akár várakozzanak, megpihenjenek – írtam még előző pályázatomban. 
Azóta elmondható, hogy az iskola társalgója is alkalmasnak bizonyult az ilyen jellegű 
konzultációk lebonyolítására.  
         A helyzetelemzésben már említettem, hogy hangszerparkunk egy része még mindig 
felújításra, cserére szorul. De még az új hangszereknél is szükséges időnként 
karbantartás, javítás. Ennek anyagi fedezetét továbbra is a dologi kiadások terhére, 
valamint a hangszerkölcsönzésekből befolyó bevételekből tudjuk biztosítani. 
Amennyiben a következő vezetői ciklusomban ugyanannyi lehetőségünk lesz új 
hangszerek beszerzésére, mint az előzőben, az már jelentősebb előrelépés lenne, de még 
úgy is messze lennénk attól, hogy ideálisnak mondhassuk a hangszerparkunkat, aminek a 
teljes felújításához számításaink szerint kb. 50 millió forintra lenne szükségünk. Ezzel 
együtt további – ma még használható – hangszerek amortizálódására is számíthatunk a 
jövőben. 
 
 
3.8.3.  KÉPZŐ- ÉS IPARMŰVÉSZETI TAGOZAT 
 
        Többször is fül- és szemtanúja voltam annak, hogy országos versenyek alkalmával a 
hozzánk látogatók „elájultak” a képző- és iparművészeti tagozatunk 2006-ban átadott 
épületszányától, felszereltségétől. Jómagam jártam pár művészeti szakgimnáziumban, 
egyik-másik valóban szegényesebb küllemű a mi tagozati épületünknél. De fontosak az 
egyéb feltételek is, például ilyen a modell-kérdés. A tankerület finanszírozza a modellek 
alkalmazását, így több évnyi nehézséget követően megoldódott ez a problémánk. A 
tagozat felszereltsége is megfelelő. Egy esetleges épületbővítéssel viszont megoldhatnánk 
az archívumok tárolását, és több szakunk (a textil és animáció) is méltó helyre kerülhetne.  
Ami viszont a grafikus képzést, felszereltséget illeti, ott sürgős beruházásokra van 
szükség, különben elveszíthetjük egyik legnépszerűbb szakképzésünk vonzerejét. Be kell 
látni, hogy nem lehet 15 éves számítógépeken és elavult programokon friss tudást adni. 
Az informatikai eszközök minősége a grafika (és animáció) szakon nem luxus kérdése, 
hanem alapfeltétel. Sajnos időnként azzal szembesülök, hogy ez nem világos mindenki 
számára. Azt gondolom, hogy az informálás terén még lesz feladatom vezetőként. 
        A kényszerűen megszüntetett bútorműves szakképzést sikerült megfelelő színvonalú 
új képzéssel, a festő szakkal pótolni. Hasonlóan előremutató kezdeményezés a divatstílus- 
és jelmeztervező szak engedélyeztetése. Az engedélyeztetési eljárást követően már a 
következő tanévekben lehetőségünk lesz az új szak meghirdetésére. A divatstílus- és 
jelmeztervező szak a grafika és az animáció mellett a harmadik olyan képzésünk lehet, 
ami akár technikumi keretekben is tanítható. Mindez tágítja a szakképzési 
lehetőségeinket.  
     
 
3.8.4. MOZGÓKÉP-ÉS ANIMÁCIÓTERVEZŐ SZAK 
 
         A mozgókép- és animációtervező szak önálló életre kelt első vezetői ciklusom alatt 
részben külső (szakképzési), részben belső (iskolai) szerkezetváltoztatásokat követően. 
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Az országosan is ritka képzés iskolánk egyik zászlóshajója - legalábbis én így gondolom. A 
Magyar Nemzeti Filmintézet finanszírozásában előkészítés alatt áll egy pályázatunk, 
amely a középiskolai filmkészítői munkát és a diákfilmfesztiválokon való megjelenést 
támogatja. A program egyrészt a jövő tehetségeinek és a szakma iránt érdeklődő 
szakember-utánpótlásnak a „becsatornázására” vállalkozik, másrészt az egymásra épülő 
rendezvényekkel (filmes szakmák bemutatkozása és filmszakmai workshopok, új magyar 
filmek bemutatása és közönségtalálkozója, helyi közösségek filmes hagyományainak 
felelevenítése stb.) a magyar film közönségkapcsolatainak erősítése a célja. Iskolánknak – 
eddigi szakmai munkánk eredményeképpen kivívott pozíciónkra és presztízsünkre 
alapozva – jó esélye van arra, hogy e program segítségével is a Dunántúl egyik régiós 
függetlenfilmes és diákfilmes központja lehessen. Általában is elmondható, hogy az 
animáció szakunknak nagy az ismertsége és elismertsége, valamint kellő mértékű 
kapcsolati tőkével rendelkeznek szakos kollégáim – többen közülük hazai és külföldi 
egyetemeken is tanítanak, jelentős hazai és nemzetközi kreatív projektek rendszeres 
részvevői, művészeti szakmai elismerések birtokosai vagy éppen tantárgyi szakértők és 
innovátor mesterpedagógusok.  
Országosan is újszerű kezdeményezés volt mozgókép- és animációtervező szakunk 
részéről a Savaria Moziban jelentős érdeklődés és siker mellett első ízben lebonyolított 
2019-es MOVUM filmes szakmai nap és verseny. Bízom benne, hogy kollégáim kellően 
aktívak a folytatáshoz – a támogatásomat biztosan élvezik majd ehhez. 
 

     
 

(MOVUM Szombathelyi Diák Filmnap, 2019.) 
 

       Szeretnénk elérni, hogy iskolánk a filmes szakképzést iskolarendszerben folytató 
képzőhelyek, iskolák egyik országosan kiemelt bázisa legyen. Ennek érdekében 
komolyabb eszközfejlesztést kell végrehajtani, és ehhez a szükséges (pl. helyi, állami, 
szakmai és EU-s) forrásokat meg kell találni. Az eszközhiányról, a számítógépek 
állapotáról fentebb már írtam. Akárcsak a grafikus szak esetében, itt is létkérdés, hogy 
korszerű informatikai eszközökön tanuljanak diákjaink. Tudni kell, hogy a szakmai képzés 
más jellegű informatikai parkot igényel, mint egy általános iskola. Nekünk nemcsak irodai 
számítógépes konfigurációkra, hanem a szakképzéshez használható computerekre, nagy 
teljesítményű 3D-s munkaállomásokra van szükségünk, nagyméretű kijelzőkkel, 
megfelelő teljesítményű processzorral, videókártyával stb. Mindent elkövetek a jövőben, 
hogy a szak létszám- és eszközbővülése megvalósuljon - már csak azért is, mert óriási az 
érdeklődés a képzés iránt (évről-évre három-négyszeres a túljelentkezés). Jelenleg mind 
a grafikus, mind az animáció szakon 6-6 diákot tudunk tanítani egy évfolyamban, 
miközben ennél többre is lenne igény. Nagy eredménynek tartanám, ha a következő 
vezetői ciklusomban megduplázhatnánk a két szakra felvehető diákok számát – persze ha 
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ehhez meglenne a financiális háttér is, ide értve mindenekelőtt a nagyobb és korszerűbb 
gépparkot és a tantermeket, műhelyeket. 
 
 
3.8.5. KÖRNYEZETTUDATOS ISKOLA 
 
        Tanfelügyelőként azt tapasztalom, hogy mára általánossá vált a 
környezettudatosságra törekvés a köznevelés minden szintjén, az óvodától a 
gimnáziumig. Pedagógusként pedig úgy látom, hogy a mai fiataloknak sokkal fontosabb a 
környezetvédelem ügye, mint a korábbi generációknak volt, nem kell noszogatni őket, 
vagy hosszabban magyarázni nekik, hogy miért fontos a környezettudatos élet, a  
természetvédelem, és mit jelent a fenntartható fejlődés. Iskolai szinten több lehetőség is 
adódik mindezek tudatosítására, gyakorlati alkalmazására.  
Egyre több tantárgy tematikájában jelenik meg a környezetvédelem, humánökológia 
kérdésköre, így nem csak a természettudományos órákon esik szó róla, hanem például 
etika, társadalomismeret, történelem, magyar órákon is. A szakmai képzés, a 
műhelymunka szinte kiköveteli, hogy tudatosan figyeljünk a takarékos anyaghasználtra, 
és erre neveljük diákjainkat is.  
Az iskola 1 hektárnyi területén rengeteg lombhullató fa található. Hónapokig tart az őszi 
levelek eltakarítása éppen a környezetvédelem okán, mivel nem égetjük el a lombot. 
Helyette technikai dolgozóinkkal komposztálót alakítottunk ki az udvar egyik 
szegletében. A falevelek, lehullott gallyak egy része ott hasznosul újra, másik része a 
szelektív hulladékszállítással távozik az iskola területéről. 
Szelektív hulladékgyűjtőket alakítottunk ki az iskolaépület frekventáltabb pontjain, 
például a büfé előtt, ahol külön berendezéssel lehet a műanyag palackokat 
összezsugorítani, mielőtt az erre kijelölt gyűjtőbe dobnák diákjaink.  
Régóta kihelyezett elemgyűjtő doboz áll a diákok és dolgozók rendelkezésére, ide 
dobhatjuk akár az otthonról hozott lemerült galvánelemeket is.  
Visszatérő probléma a cigarettacsikkek elhelyezése. Sajnos mindig vannak dohányzó 
diákok az iskolában, és néhány pedagógus is cigarettázik. Újra és újra fel kell hívni a 
diákok figyelmét a dohányzással kapcsolatos jogszabályi előírások betartása mellett arra, 
hogy a csikkeket megfelelő helyre dobják, ne a járdára pöcköljék. Van előrelépés e téren, 
de ez folyamatos figyelmet kíván tőlünk.  
A környezettudatosság fontos része a vízcsapok elzárása, a villany lekapcsolása. Előbbivel 
nem szokott gond lenni, utóbbira viszont még nem mindenki ügyel a tanteremből óra 
végén távozva. Arra ösztönzöm a pedagógusokat is, hogy az órák között kapcsolják le az 
interaktív táblákat, legalább azok projektorait, hogy hosszabb élettartamúak legyenek az 
izzók, melyek cseréje amúgy meglehetősen drága mulatság.  
A környezetvédelem körébe tartozik a rendrakás is. Az osztálytermek tisztasága, rendje 
nem csak a takarító személyzet dolga, legalább annyira az osztályok, osztályfőnökök 
felelőssége is. E téren is van még mit javítani, a jövőben következetesebb magatartást 
várok el az osztályfőnököktől, akiken a legtöbb múlik tapasztalatom szerint. 
Időnként csatlakoznak iskolánk diákjai is szemétszedési akciókhoz, tehát nem csak az 
iskolaudvaron, hanem tágabb lakókörnyezetünkben is részt vesznek hulladékgyűjtésben. 
       Úgy gondolom, hogy a jövőben újabb és újabb lehetőségek, eszközök, technikák 
adódnak arra, hogy még jobban óvjuk környezetünket. Ezekkel a lehetőségekkel élni 
fogunk lehetőségeink szerint.   
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3.9. ZÁRÓ GONDOLATOK 
 
     Korábban nem voltak vezetői ambícióim. 2010-ben azért iratkoztam be a BME 
közoktatási vezető képzésére, hogy a szakvizsga megszerzésével előre lépjek az akkori 
közalkalmazotti bértáblán. Aztán a tanulmányaim előre haladtával egyszer csak azon 
kaptam magam, hogy a továbbképzés felkeltette a vezetői tevékenység iránti 
érdeklődésemet. Talán nem véletlen, hogy ekkoriban kerestek meg a művészeti 
szakközépiskola vezetői, hogy pályázzak a nyugállományba vonuló igazgatónő helyére. 
Először azt hittem, hogy félreértettem valamit, de nem vicceltek. Így hagytam ott 20 év 
után első főállású munkahelyemet, és kerültem vissza Szentgotthárdról Szombathelyre, 
legalábbis a főállásomat illetően.  
Vezetői tevékenységem egybeesett a közoktatási rendszer radikális átalakításával. Ezzel 
összefüggésben a legnagyobb kihívás akkor ért, mikor mindössze fél évvel a 
kinevezésemet követően önhibámon kívül (a jogszabályváltozások és a kötelező 
nyugdíjazások miatt) lényegében egyedül maradtam az iskola élén helyettesek, 
tagozatvezetők, adminisztratív munkatársak és portás nélkül. Visszatekintve úgy látom, 
hogy azzal váltam igazi vezetővé, hogy pár hónap leforgása alatt sikerült legalább a 
legfontosabb posztokra embereket találnom, akik aztán megszolgálták a bizalmamat. 
Utólag úgy gondolom, hogy vezetői tevékenységem első 1-3 éve igen dolgos volt, sokkal 
több munkát és feladatot végeztem annál, mint ami optimális helyzetben a vezetői 
beosztásból adódott volna. De ez az időszak a legkevésbé sem volt optimális. Minden 
folyamatosan változott, ráadásul komoly forráshiány nehezítette a legalapvetőbb 
feladatok ellátását is. Ha előre tudtam volna, hogy milyen kihívások érnek majd, 
valószínűleg nem pályázok igazgatónak 2012-ben.  
Aztán 2015/16 körül konszolidálódott a helyzet, kialakult egy működőképes konstrukció, 
tisztázódtak és jól körülhatárolódtak a feladatkörök. A pénz ebben az időszakban se vetett 
fel minket, de legalább az alapvető működés feltételei biztosítottá váltak. 2017-től a 
tankerület önálló szervezetként működtette tovább az iskoláit, ezzel valamelyest 
rugalmasabbá vált az ügymenet. Bizonyos feladatkörök részben vagy egészégen 
átkerültek a fenntartóhoz. Sajnos ezzel párhuzamosan mindössze egy adminisztratív 
munkatársunk maradt.  
A második vezetői ciklusom idejére stabilizálódott a helyzet, miután a legjelentőseb 
átalakításokat már elvégezték az oktatási rendszeren. Igaz, a szakképzés reformja ekkor 
került napirendre, és az utolsó pillanatig minden bizonytalan volt, de ez már inkább 
szakmai jellegű feladatokat rótt ránk. Azzal, hogy újra sikerült elérni a tagozatvezetői 
posztok visszaállítását (lényegében a 2013 előtti állapotokat), kiegyensúlyozott, 
vezetőtársaimmal arányos és jól körülhatárolt feladatellátással tudjuk irányítani az 
intézményt. A jelenlegi optimális vezetési struktúra, az igazgatói túlterhelés megszűnése 
nagyobb lehetőséget ad arra is, hogy előremutató terveket szövögessek. Több időm marad 
a pedagógiai munka irányítására is, ami az egyik, ha nem a legfontosabb intézményvezetői 
feladat.  
A folyamatos kihívások inkább ösztönzőleg hatnak, van már annyi rutinom, hogy ne essek 
pánikba a nehézségektől. (Mondjuk ez korábban se volt jellemző rám, ha kellett, kellő 
humorral, de túllendültem a gondokon.) Időnként már élvezni is tudom a vezetői létet, 
többször tapasztalom a beosztás előnyeit, igaz hátrányait is. Sosem voltam tekintélyelvű 
ember, vezetőként se tartom magam többre a munkatársaimnál, mégis jólesik, hogy 
érzem a kollégák tiszteletét és támogatását. Nem emlékszem komolyabb konfliktusra a 
pedagógustársakkal vagy a technikai dolgozókkal az elmúlt 11 évből. Az esetleges 
nézeteltéréseket gyorsan megoldottuk. Senkire se neheztelek, magam is tisztelem és 
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becsülöm a kollégákat, támogatom szakmai törekvéseiket, büszke vagyok munkájuk 
eredményességére. Munkatársaim gyakran megosztják velem négyszemközt családi vagy 
egészségügyi problémáikat, megtisztelnek a bizalmukkal, jómagam pedig amiben tudom, 
igyekszem segíteni őket, hogy átlendüljenek a nehézségeken. Kollégáimmal alkalomadtán 
és szükség esetén megvitatjuk az oktatáspolitika aktuális kérdéseit, minden őket is érintő 
változásról időben tájékoztatom őket az értekezleteken. Pályám során tudatosan nem 
köteleződtem el egyetlen politikai szervezet felé sem. Meggyőződésem, hogy 
intézményvezetőként és (javarészt társadalomtudományi tárgyakat oktató) 
szaktanárként is így lehetek a leghitelesebb. A munkatársaimtól is elvárom, hogy 
tartózkodjanak az iskolai politizálástól különösen arra való tekintettel, hogy egy 70-80 fős 
alkalmazotti közösségben óhatatlanul jelen van a politikai sokszínűség, ami nem válhat 
egy munkahelyen feszültség forrásává. Szerencsére e téren is magas fokú tolerancia 
jellemzi a kollektívát.   
Úgy érzem, hogy vezetői képességeim, tudásom is fejlődött az évekkel és a 
továbbképzések révén. Nagy haszonnal járt számomra, hogy 2017-ben elvégeztem a BME 
akkor még vadonatúj köznevelési mestervezető szakját, valamint, hogy tanítok is azóta 
ezen a posztgraduális képzésen. Az ország különböző pontjaiból és intézménytípusaiból 
érkező hallgatók rutinos vezetőtársak, így kölcsönösen fejlesztjük egymást a konzultációk 
alkalmával. Rengeteg tanulsággal és hasznosítható információval jár szakértői 
tevékenységem is. A pedagógusminősítések és a tanfelügyeletek alkalmával gyakran látok 
olyan szervezeti vagy pedagógiai megoldásokat, melyek a vezetői munkám, végső soron 
az iskolánk hasznára válhatnak. A széleskörű tapasztalatszerzés révén iskolánkat jobban 
tudom pozícionálni, reálisabban tudom elhelyezni szerteágazó, sokszínű közoktatási 
rendszerünkben. Más intézményekben szerzett tapasztalataim segítenek abban is, hogy 
észrevegyem esetleges hiányosságainkat, hogy tudatosuljon bennem, melyek azok a 
területek, ahol még fejlődnünk kell.  
Úgy érzem, hogy 11 évvel a hátam mögött immáron kellő tapasztalattal és tudással 
rendelkező intézményvezető vagyok. A vezetői beosztással járó fokozott felelősség és az 
állandó készenléti helyzet ellenére szeretem a munkámat, és amíg úgy látom, hogy 
iskolánk hasznára tudok válni, amíg élvezem a munkatársaim bizalmát, és persze, amíg az 
egészségi állapotomat nem veszélyezteti a pozícióval járó túlterheltség, stressz, addig 
szívesen folytatom az intézményvezetői munkát. Egyelőre érzem az erőt és 
tettrekészséget magamban ahhoz, hogy benyújtsam újabb vezetői pályázatomat.  
 
 

 
 

 
 


